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MODIFICACIONS 
PUNTUALS DEL POUM

NÚM. 11 I 12
Corregint-lo i posant-lo al dia

Com hem explicat moltes vegades, el nostre POUM (Pla d’or-
denació urbanístic municipal) va ser un dels primers de la co-
marca. Es va aprovar el 2003 quan feia molt poc que aquests
plans es varen començar a generalitzar per posar ordre i uni-
ficar els criteris urbanístics del País. Antigament s’utilitzaven
les Normes Subsidiàries que tot i que regulaven i posaven lí-
mits a l’activitat urbanística, tenien el problema que eren molt
variables i no es podien homologar a tot arreu. Aquest ha estat
el cas, com tants d’altres, de la urbanització de Melianta que
és el resultat de tres o quatre normes subsidiàries diferents.
Això explica perquè els carrers i les voreres no són de la ma-
teixa amplada a tot arreu, perquè les clavegueres no són uni-
formes, o perquè les tanques del carrer tampoc ho són, o
perquè hi ha solars que no tenen les voreres fetes, i un llarg
etc. Amb tot, el POUM també té defectes que hem anat co-
rregint amb modificacions puntuals, per un costat, i l’hem anat
adequant a les noves normes, per l’altre. Ja en portem 12.
Les dues darreres es van aprovar per unanimitat en el ple del
passat mes de maig. La número 11 fa referència a la reorde-
nació del nucli del veïnat d’en Fares, on es reobrirà l’antiga
carretera que passava pel mig, s’hi farà una placeta i s’hi
col·locaran els punts de llum i serveis. L’altre, la número 12,
és un canvi de traçat del dret de pas al costat de cal Carreteric
de Fontcoberta que, amb la modificació, passarà a tocar del
mur de pedra de sota l’església, permetent al propietari unir
l’era amb la casa i l’hort sense la servitud de pas. A canvi, el
propietari cedeix a l’Ajuntament uns cinc cents metres qua-
drats (justament on fem la xocolatada al final del trajecte del
Pessebre Vivent) que convertirem en una plaça pública.

PARC DE LA PLATJA 
D’ESPOLLA

Una nova intervenció

ORDENANÇA DE SOLARS
SENSE EDIFICAR

Un canvi que es nota molt

CIRCUIT DE BIKE TRIAL
Un acte d’homenatge i de 

justícia a una gran persona
Aquesta ordenança, que es va aprovar la tardor passada, ja
està en vigor i s’està aplicant amb uns resultats molt bons que
salten a la vista. A l’anterior ordenança, tot i que es remarcava
que els solars han d’estar nets tot l’any, només hi havia un dia
de control, abans del 24 de juny, que obeïa a criteris de segu-
retat referits al perill  d’incendis. A la nova, hi hem introduït cri-
teris de salubritat i d’higiene i s’han fixat quatre dies de control:
el 15 d’abril, el 15 de juny, el 15 de setembre i el 15

Amb la col·locació de les diferents zones, el circuit de bike trial
serà una realitat ben aviat. Com ja vàrem explicar, vindrà a
ampliar l’oferta esportiva del municipi a tots aquells nens i
nenes que es vulguin iniciar en aquest esport. Estarà ubicat
a l’antiga pedrera d’en Silet i respondrà a un doble objectiu.
Per un costat, treure rendiment d’un espai perfecte que s’in-
tegrarà a la zona esportiva i per l’altre, ens obligarà a mante-

de desembre. La nova ordenança permet, si després d’a-
questes dates els solars estat plens de males herbes o brutí-
cia, que l’Ajuntament hi actuï d’ofici i els netejarà, repercutint
els costos als propietaris. Alguns veïns ens heu felicitat per
l’evident millora, cosa que desmenteix el mantra que diu que
la gent només es queixa i no és agraïda. No és veritat. Moltes
gràcies.

El Consorci de l’Estany, que és amb qui tenim delegada la
gestió de la zona lacustre de la platja d’Espolla, va presentar
un nou projecte d’actuació per la segona meitat  de legislatura.
Contempla l’acabament de la tanca amb corda de la resta del
perímetre del passeig que passa vora de l’estany, la cons-
trucció de talussos per dificultar l’entrada de persones dins la
llera, la substitució de canyers per vegetació de ribera, una
passera que apropi a la surgència dels Joncs i un refugi de
ratpenats aprofitant el cobert on hi havia les màquines de llen-
çar els plats de l’antic camp de tir. Aquest projecte ha estat
aprovat i rebrà una subvenció de medi ambient de la Diputa-
ció i es començarà aquesta tardor. Quedarà per a més enda-
vant la substitució de la passera/pont provisional per un pont
definitiu al rec de desguàs de la surgència de l’Orella.
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AMPLIACIÓ DE LA ZONA 
INDUSTRIAL

Alguna cosa s’està movent

L’ampliació de la zona industrial està aturada des de
fa una desena llarga d’anys al jutjat núm. 5 de Girona.
Aquest passat mes de juny se’ns va comunicar que un
dels principals esculls pels quals es va intervenir, com
és la indemnització dels clients que varen avançar
paga i senyal, estava resolt. Una important entitat ban-
cària es va fer càrrec de retornar els diners avançats
per clients i inversors i que un cop revertits els docu-
ments notarials, la zona es podria posar a la venda i
reprendre la seva finalització. No sabem si les obres
es començaran aviat o haurem d’esperar un temps en-
cara. De tota manera, alguna cosa s’està movent i
això, després de tant temps, és una bona notícia. Us
anirem informant.

nir-lo net i cuidat. Aquest circuit el dedicarem a Quim Costa-
bella que el va impulsar i promoure quan era regidor d’esports
de l’Ajuntament i que una greu malaltia va estroncar la seva
vida prematurament. Farem la inauguració oficial a finals d’es-
tiu. Ja n’informarem convenientment.

L’Ajuntament a can Jan de la Farrès

El dijous 17 i el divendres 18 de juny va tenir lloc
el procés participatiu L’Ajuntament, on el
volem? perquè els veïns i veïnes de Fontcoberta

escollissin on volen l’Ajuntament. Es van fer dues ses-
sions informatives, una a les escoles velles de Vilavenut
i l’altra al pavelló municipal. Tot seguit, els participants
van poder votar entre les tres opcions que hi havia

sobre la taula: mantenir-lo a can Jan de la Farrès, ade-
quar l’edifici antic de Fontcoberta o construir-ne un de
nou.

Finalment, l’opció amb més vots ha estat la de mantenir
la seu consistorial a can Jan, on des del febrer d’en-
guany ja es va traslladar de forma temporal per manca
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CAN JAN

d’espai a l’edifici antic i poder complir amb les mesures
anti-Covid. Concretament, l’opció de can Jan ha obtin-
gut 74 vots dels 99 totals (74,7%), mentre que arranjar
l’edifici antic ha tingut 19 vots (19,2%) i construir un edi-
fici nou, 5 vots (5,1%). També s’ha registrat un vot en
blanc.

L’Ajuntament valora molt positivament la participació
que hi ha hagut al procés, i  destaca que els veïns han
escollit l’opció "de més sentit comú", més fàcil i menys
costosa econòmicament.

Pel que fa a l’edifici antic de Fontcoberta, que amb
motiu de la pandèmia s’ha deixat buit perquè no reunia
les condicions per a l’atenció al públic, entre altres de-
ficiències, es mantindrà viu amb diversos projectes
sobre la taula. S’estan valorant diferents opcions sense
cap decisió presa, com un espai per a joves, centre so-
cial, alberg o seu dels escoltes, entre altres.

Des del mes de febrer del 2021, can Jan acull l’Ajun-
tament de Fontcoberta, primer de manera provisio-
nal i des del 18 de juny de manera definitiva com a

resultat del procés participatiu endegat per l’Ajuntament per
decidir on ubicar-lo. Coneguem tot seguit la història d’aquest
edifici.

El veïnat de la Farrès es va formar en un lloc aturonat
i amb bones vistes a banda i banda del camí Ramader

i del camí de Missa (també dit de can Carmuta o de
Can Benet), que porta a Fontcoberta des de la Farrès,
passant per la Mare de Déu de la Font. A la cruïlla d’a-
quests dos camins trobem, en una cantonada, un inte-
ressant pou veïnal que ha proveït d’aigua durant
centúries i en una altra, can Jan, una masia subdividida
que havia arribat a tenir quatre habitatges: can Jan
(també dit mas Benejam), can Jaume, cal Sabater i
can Guau (o mas Guau). 

Un moment del debat celebrat al pavelló municipal

L’alcalde Joan Estarriola i la regidora Mercè Juanola presenten els punts a

favor o en contra de les diferents opcions. 

Un moment de l’escrutini
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Can Jan és una masia medieval documentada a partir de
l’any 1201 com a mas Guau. Al Llibre del Sindicat Remença,
del 1448, consta que van ser convocats els caps de casa
Pere Guau, de mas Guau, i Gabriel Benejam, de mas Be-
nejam, dos dels seus estadants. La denominació de can Jan
procedeix d’un descendent de Gabriel Benejam, Jan Bene-
jam, propietari i destacat cabdill dels remences del segle XV.
Segons Dolors Bramon, l’antropònim  Benhaiam (Benejam)
té un origen àrab i procedeix de Banî i cAjam. És possible
que alguns àrabs adoptessin un nom cristià però conservant
el propi cognom. El fet de renunciar a la seva fe els donava
la possibilitat de conservar part del seu patrimoni i els per-
metia, al mateix temps, establir-se en una altra terra, passant
a ser pagesos de remença i deixant de dependre directa-
ment del rei. 

Jan Benejam es va involucrar en la defensa de la causa de
la reina Joana Enríquez, segona muller de Joan II, que te-
ment per la seva vida i la del seu fill Ferran, el 15 de març
de 1462, es va refugiar a Girona on aconseguí el suport del
bisbe i dels remences. Juntament amb Jan Benejam, els
pagesos Joan Figuerola (de la Torre de Figueroles) i Jaume
Ferrer (de cal Ferrer, actualment ca l’Ericus de Figueroles)
van participar en la revolta remença. El 23 de febrer de 1481,
en atenció als serveis prestats en el setge de Girona, els
Reis Catòlics van condecorar amb privilegi de generositat
vint-i-nou remences entre el quals hi trobem Jan Benejam i
Jaume Ferrer. Aquest honor es va confirmar a Salamanca
el 1486 i a Barcelona el 1503. La plaça dels Remences de
Melianta recorda, des del 2008, les lluites d’aquests pagesos
catalans enfront del poder feudal durant el segle XV.

Des dels seus orígens, tots els estadants de can Jan sempre
s’han dedicat a tasques agrícoles i ramaderes. Els últims
masovers van ser Josep Bech i Maria Casals (de 95 anys)
que a la dècada de 1970 varen anar a viure a la Cooperativa
de Banyoles. Llavors, va quedar deshabitada i va entrar en
un procés de degradació. L’Ajuntament es va interessar per
la masia de can Jan i el febrer de 1987 va acordar comprar-
la a Francesc Ametller i Puig, en Bòlica, que encara és pro-
pietari del terreny contigu. 

Ben aviat, el 1988, es va iniciar la seva neteja i consolidació.
Les obres de remodelació van ser adjudicades a l’empresa
Miquel Costa SA, de Figueres, que va començar l’arranja-
ment el maig del 1994 i va finalitzar abans de l’estiu del 1995.

Es va seguir el projecte de l’arquitecte Ramon Castells el
qual combinà l’estructura antiga amb noves propostes ar-
quitectòniques tot sacrificant, en part, la tipologia original.
L’import de tot plegat es va costejar amb recursos de l’Ajun-
tament, amb finançament i diverses subvencions de la Ge-
neralitat, de la Diputació de Girona i de la Unió Europea.
Aquesta última, de 20.780.000 ptes, va ser la principal i va
ser concedida d’acord amb els objectius 5B del 1995 per a
zones rurals. El Centre Cultural de can Jan, així es va dir ini-
cialment, va ser inaugurat per Jordi Pujol, President de la
Generalitat de Catalunya, el 28 de setembre del 1996, amb
Lluís Ferrando, alcalde de Fontcoberta, autoritats locals, co-
marcals i provincials i nombrosos veïns i veïnes. 

Can Jan és un edifici de planta rectangular amb planta i pis,
on són evidents diferents fases constructives. És aixecat en
gran part amb carreus de travertí d’Usall, ben tallats i mot-
llurats, i cobert per una teulada de dos vessants amb teula
àrab. Com a elements destacables conserva els arcs de
pedra de la planta baixa, la porta principal i una d’interior
adovellades d’acord amb l’estil medieval de l’edifici i un fi-
nestral renaixentista, a llevant, del segle XVI amb llinda i
ampit motllurat. A la façana de ponent hi trobem una porta i
una finestra amb les impostes corbes, clarament medievals,
que es repeteixen a la resta de l’edifici. També hi ha adossat
un cos porxat amb dos arcs de mig punt, que dona entrada
a l’edifici. 

Des de la seva inauguració, el Centre Cultural de Can Jan
ha tingut diferents usos fins a l’actualitat: 
- A la sala d’actes, s’hi fan exposicions temporals, cursos,
tallers, xerrades, casaments civils, presentacions de llibres,
els Plens Infantils, molts pregons de la Festa Major de Font-
coberta i actes diversos. També és un espai on s’hi exposen,
de manera permanent, els rellotges de ferro forjat i llautó
dels campanars de Fontcoberta (primer terç del XIX) i de Vi-
lavenut (mitjans de segle XIX).
- El primer pis acull el Centre d’Interpretació de la Platja d’Es-
polla des del 2008.
- Del 1997 al 2009 va ser seu del Museu de la Història de
Fontcoberta, inscrit en el registre de museus de la Genera-

Can Jan a la dècada de 1970, quan era deshabitada

Jordi Pujol, President de la Generalitat de Catalunya, inaugura el Cen-

tre Cultural de Can Jan el 28 de setembre del 1996. Al seu costat Lluís

Ferrando, alcalde de Fontcoberta. Aquest setembre, doncs, farà 25

anys de la seva inauguració. 
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litat de Catalunya l’any 1998 amb el número 146. Va néixer
amb la intenció d’exposar, preservar i divulgar tota mena de
testimonis referits al municipi i era regit per un patronat. Des-
prés d’anys d’inactivitat, es va descatalogar com a museu
el 2009. L’exposició permanent contenia, bàsicament, al-
guns diorames premiats al concurs de pessebres que des
del 1984 organitza la parròquia de Sant Feliu; una col·lecció
de rellotges de diversa tipologia i cronologia obrats o restau-
rats per Josep Bofill, mestre artesà rellotger de Fontcoberta;
troballes arqueològiques del municipi, i una maqueta del
castell d’Espasens. També organitzava exposicions tempo-
rals, sortides i activitats diverses.
- S’hi va instal·lar la biblioteca municipal fins que va ser tras-
lladada a l’escola el 2015. Tenia un petit fons bibliogràfic i un
espai de connexió a internet que depenia del centre Teles-
tany del Consell Comarcal del Pla de l’Estany.
- El 2006 es van iniciar a can Jan les activitats del Centre
Cívic i les de l’Espai Juvenil, entitats ara desaparegudes. El

primer organitzava diferents cursos i tallers i, el segon, acti-
vitats especialment adreçades als joves.
- Temporalment ha acollit activitats del Casal d’Estiu, l’asso-
ciació Don@, grups de joves, etc.

El passat 4 de maig es va signar a la seu de l’Arxiu Co-
marcal del Pla de l'Estany el conveni pel qual l’Ajunta-
ment de Fontcoberta cedeix el seu fons documental a

la Generalitat de Catalunya. A l’acte hi va assistit la regidora
de cultura del municipi, Mercè Juanola, la consellera de cul-
tura del Consell Comarcal, Anna Garcia, i la directora de l’Arxiu
Comarcal, Núria Batllem.

En total s’han ingressat 475 capses amb documents i expe-
dients que van des de l’any 1858, data de la constitució de
l'ajuntament modern, fins al 1996. L’Arxiu Comarcal conser-
varà, organitzarà i digitalitzarà el més interessant i ho posarà
a disposició de tothom perquè es pugui consultar en línia. Els
documents més recents s’han portat a la nova seu de l’Ajun-
tament, a can Jan, per consultes habituals dels tècnics i ciu-
tadans.

Entre els documents ingressats figuren, entre altres, la pri-
mera acta del ple municipal que es va fer conjuntament amb
Banyoles l’any 1856, per posar límits al municipi, en què no

L’Ajuntament ingressa el seu fons a l’Arxiu Comarcal

hi va haver acord, un padró d’habitants (1887) o el precedent
de l’actual DNI (anomenat 'Cédulas personales') corresponent
al 1905. També hi ha algun document previ a la constitució
de l’ajuntament, com el més antic del fons, un registre de re-
captació d’impostos propis de l’any 1761.

Mercè Juanola, Núria Betllem i Anna Garcia a l’Arxiu Comarcal del Pla de

l’Estany davant d’alguns dels documents ingressats 

Un detall de la porxada d’entrada a la planta de can Jan
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El nou model de recollida d’escombraries que pri-
mer havia de començar a finals d’estiu de la any
passat primer i després aquesta primavera, fi-

nalment es farà aquesta tardor. Un any de retard!
Aquest retard ha portat molts maldecaps al Consell Co-
marcal i a tots els ajuntaments de la comarca pel so-
brecost de la recollida. Cal afegir-hi un ambient de
treball molt enrarit entre els treballadors de l’empresa,
amb vagues encobertes, que ha fet que el resultat d’a-
quest servei fos veritablement desastrós.

Aquest retard ha estat propiciat perquè tots els muni-
cipis han hagut de canviar el seu model de recollida
per poder complir amb el 60% de retorn que ha marcat
l’Agència de Residus de Catalunya. A la comarca, a
banda de Porqueres i Camós que ja fan el sistema de
recollida porta a porta, ens hi hem afegit Serinyà, Cor-
nellà del Terri i Fontcoberta. D’aquesta manera ja
serem cinc ajuntaments que farem aquest sistema. Al-
guns municipis han apostat per armaris i altres per
àrees tancades. Banyoles, per la seva especificitat i
complexitat, en part surt de la recollida conjunta amb
la comarca per fer-se una part de la recollida de ma-
nera pròpia. 

A banda, tots els municipis que farem el sistema porta
a porta, tenim també una part rural que no es pot trac-
tar de la mateixa manera i haurem d’adoptar per un sis-
tema mixt. D’aquí la complexitat de confeccionar un
plica que contempli totes aquestes casuístiques. Això,
i una pandèmia amb confinament pel mig, han estat
els condicionants d’aquest enorme retard.

En el moment d’escriure aquesta nota, ja s’han fet
els plens de Banyoles i del Consell Comarcal del Pla

Nou model de recollida d’escombraries

de l’Estany per donar llum verda a l’exposició pública
de les pliques que aquesta primera quinzena de se-
tembre es podran obrir per saber quina serà l’em-
presa concessionària pels propers cinc anys.

A casa nostra, tal com es va definir en el procés par-
ticipatiu de can Jan, quedarà de la següent manera:
a Melianta, la Farrès i a Vilavenut la recollida es farà
amb el sistema porta a porta. A la resta, per a les
masies disseminades, es farà amb un sistema mixt
amb armaris reforçat amb àrees tancades. D’àrees
tancades n’hi haurà una de dimensions considera-
bles a Vilavenut. També estem estudiant de fer-ne
dues de més petites, una al cementiri municipal i una
altra a Fontcoberta de reforç, sobretot per a les
cases de turisme rural. A més, hi ha el projecte de
mini deixalleries comarcals per acostar-les al ve-
ïnatge i fer més fàcil el reciclatge. Se’n volen fer tres
o quatre i una d’elles s’ubicarà a Fontcoberta, con-
cretament a la zona industrial, al costat del magat-
zem municipal.

Val a dir que tots els canvis necessiten un període
d’adaptació i aquest que serà molt radical. Sabem
que per més que intentem avançar-nos als proble-
mes, molts se’ns escaparan. Això és inevitable però,
en aquest sentit, us volem tranquil·litzar perquè
sabem que hi haurà punts que s’hauran de millorar,
de reforçar i fins i tot canviar. Per això, és previst un
període de transició per anar ajustant el servei a les
necessitats del veïnatge. Segur que hi haurem de
posar bones dosis de bona voluntat i paciència però
el motiu bé que s’ho val. Reciclar, recuperar i reuti-
litzar no és una moda, és una necessitat per preser-
var el planeta per a les generacions futures.

Recollida de signatures per al carril bici

per la C-66. Volen que s’aprofitin les obres d’ampliació
de la variant perquè es connecti la via de forma per-
manent, proposant fer un túnel per sota la carretera.
Fins ara, el carril bici no transcorria recte sinó que es

Veïns de Fontcoberta han iniciat una campanya
de recollida de signatures per demanar a la Ge-
neralitat que connecti els dos trams de carril bici

que uneixen Banyoles i Melianta, actualment separats
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desviava fins a Mas Usall, allargant el recorregut uns
dos quilòmetres, mentre que travessar la C-66 són uns
cinquanta metres. La demanda s’arrossega de fa
temps, però s’ha reactivat després que el pont de Mas
Usall que servia de connexió s’hagi retirat per l’acci-
dent d’un camió. Des de Banyoles s’ha proposat una
alternativa per sota el pont, però els veïns volen una
solució definitiva aprofitant les obres.

La petició s’ha canalitzat conjuntament des dels ajun-
taments de Fontcoberta, Banyoles i Porqueres, amb la
intenció que passat l’estiu facin arribar la demanda als

responsables de la Xarxa Viària. L’any 2017, quan es
va presentar el projecte de millora de la C-66, l’Ajunta-
ment de Fontcoberta ja va formalitzar la petició, però
no es va recollir. 

En l’escrit de recollida de signatures, els impulsors as-
seguren que aquest carril bici s’ha convertit en una au-
tèntica via alternativa que utilitza molta gent per
desplaçar-se entre Banyoles i Melianta, i des d’aquí,
fins a la via verda del Pla de Martís. Una utilització que
s’ha incrementat amb la proliferació de les bicicletes
elèctriques 

Acord per a la celebració de proves esportives a la comarca

L ’holografia del territori del Pla de l’Estany és
excel·lent per a celebrar proves esportives
per carretera com voltes ciclistes, triatlons,

marxes, ral·lis, etc. Adjunt, però, porten un seguit
de problemes, a vegades petits però sovint moles-
tos,  per a la gent que viu en aquest territori.

Hi ha municipis més afectats que altres: Fontco-
berta juntament amb Porqueres per la proximitat
amb Banyoles, epicentre organitzador, i en menor
mesura, i de retruc, també Esponellà i Sant Miquel
de Campmajor. Ens afecten, sobretot, amb la mobi-
litat perquè normalment aquestes proves esportives
requereixen tancar carreteres i vies de comunicació.
Creen, en conseqüència, un perjudici per a la gent
que s’ha de desplaçar per anar a treballar o per a
qualsevol altre motiu i també per a les empreses o
restaurants que es troben dintre del circuit on es
desenvolupa la competició. 

Davant les reiterades quei-
xes d’empresaris i de
veïns, feia temps que recla-
màvem regular aquestes
activitats per reduir-ne els
perjudicis, sense que se’n
ressentin els beneficis que
aporten, sobretot en l’àmbit
turístic.

Després dels greus proble-
mes ocasionats durant els
transcurs de la contrare-
llotge de la Volta celebrada
el passat mes de març, on
el nostre municipi va que-
dar aïllat durant sis hores i
mitja, vàrem demanar una
reunió liderada pel Consell
Comarcal del Pla de l’Es-

tany amb tots els ajuntaments implicats per buscar
solucions. Aquesta reunió es va celebrar el passat
mes d’abril i es va acordar el següent: establir tres
o quatre circuits per tal de diversificar les afecta-
cions i buscar i habilitar a cada municipi vies de co-
municació alternatives, en cas d’haver de tancar les
vies principals, per tal de trencar l’aïllament. 

Tots els alcaldes vàrem manifestar-nos favorables
a la continuïtat d’aquestes proves pels beneficis que
aporten a la comarca, però també creiem que hem
de fer un esforç i ser suficientment hàbils per mini-
mitzar els problemes i obtenir-ne beneficis, tant pel
que fa al turisme com en el sentit de millorar la nos-
tra xarxa viària.

Això es traduirà en la confecció d’un mapa de vies
de comunicació alternatives a cada municipi per mi-
llorar-les i fer-les aptes per desplaçar-s’hi i en la
confecció de diversos circuits. El Consell Comarcal
del Pla de l’Estany serà l’encarregat de realitzar
aquest projecte.

Un moment de la trobada dels alcaldes implicats a la seu del Consell

Comarcal del Pla de l’Estany
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Amb un notable èxit de participació ha acabat el procés partici-
patiu per decidir l’emplaçament de l’Ajuntament, una vegada
constatat el fet que al nucli de Fontcoberta no es podia continuar
per motius de salut, de mobilitat i de servei d’atenció al públic.
De les tres opcions que hi havia sobre la taula, s’ha escollit la
de traslladar els serveis municipals a l’edifici de can Jan de la
Farrès. Com tots sabem, en ser un edifici restaurat recentment,
compleix totes les mesures que es requereixen per aquest tipus
d’edifici i pot acollir perfectament l’Ajuntament i els seus serveis.
A més, la proximitat amb el nucli de Melianta permetrà a la gran
majoria de veïns i veïnes poder anar-hi a peu o amb bicicleta.

Durant el debat que va precedir a la votació, es varen escoltar
opinions diverses a favor i en contra de les tres opcions que s’o-
ferien: mantenir-lo al nucli de Fontcoberta, a can Jan o un edifici
nou. Qui va voler hi va dir la seva i al final es va votar.

Hi ha qui diu que aquests temes els hauria de decidir l’equip de
govern que per això els ha votat la majoria en les eleccions mu-
nicipals. Altres diuen que es poden passar butlletes de votació,
etc. En tot cas, aquesta proposta de procés participatiu formava
part del nostre programa electoral i no hem fet res més que com-
plir-la, tal com ja varem fer en el tema de la recollida selectiva
d’escombraries.

És clar que el nostre grup tenia preferència per una de les tres
propostes, però totes es varen exposar abastament amb els pros
i contres i l’alcalde va anar contestant totes les preguntes i dub-
tes que li varen fer els assistents.

Del debat ens quedem amb dues valoracions: 
Primera: Cal donar un bon ús a l’edifici actual per tal d’evitar que
es converteixi en un magatzem i que, si pot ser, aquest ús sigui
sostenible i que permeti cobrir com a mínim les despeses de
manteniment. Hi ha qui diu que un petit alberg connectat amb
l’ús de l’escoles velles permetria donar-li vida durant moltes èpo-
ques de l’any. Hi ha altres propostes sobre la taula.
Segona: S’ha de ser molt rigorós amb l’ús que fan les adminis-
tracions dels diners públics, que són els nostres diners, els que
nosaltres els hi donem per tal que es gastin en benefici de tots,
no pas al caprici d’alguns. Si ara tindrem un nou espai municipal
per poc més de 9.000 euros, com s’hauria pogut justificar una
despesa de més de mig milió d’euros en un nou espai o adequar
l’antic?
...
Estem molt contents que els presos polítics siguin al carrer i se-
guim lluitant pel retorn dels exiliats i el fi de la repressió que
manté més de 3.000 persones imputades per treballar honesta-
ment. A la web de la Caixa de Solidaritat hi podeu trobar el
compte on fer un ingrés, per petit que sigui, per fer front a les
fiances que els hi han imposat.

Si busquem la definició dels processos participatius es descriuen
com un seguit de trobades delimitades en un temps concret per
promoure el debat i el contrast d’arguments entre la ciutadania, o
entre aquesta i les persones responsables municipals. Un procés
participatiu pot servir per dur a terme un diagnòstic d’una qüestió
o tema concret, cercar idees creatives i innovadores per dur-la a
terme i suggerir quines formes d’intervenció són les més adients
en funció de les particularitats de cada actuació, context i cas.

En paraules més planes, podem dir que un procés participatiu
és la presa d’una decisió per tal de solucionar un problema o re-
soldre una mancança, que es pren en comú amb un grup de
gent. En el nostre cas, entre tots els fontcobertins i fontcoberti-
nes.

En els últims temps en el nostre municipi n’hem pogut participar

de dos: la decisió de com serà el futur model de recollida d’es-
combraries i sobre la ubicació del nostre ajuntament. D’aquests
processos participatius els resultats han estat que, en ambdós
casos, una àmplia majoria de la població ha decidit optar per un
model porta a porta de recollida selectiva i per traslladar l’Ajun-
tament a Can Jan.

Considerem que aquesta manera de funcionar i prendre deci-
sions és un pas molt important i un gran avanç cap a una societat
més democràtica, on el poble pot fer sentir la seva veu amb
molta més força. En la democràcia tradicional els grups munici-
pals candidats a les eleccions porten al seu programa les pro-
postes, i per tant la ciutadania es pot decantar més per unes o
per altres i ja és una manera molt ferma de participar. Tot i això,
quan es vota a un grup o a un altre sempre dona la sensació que
acceptes “el pack” de totes les propostes, tant les que t’agraden
com les que no et convencen tant, però que en conjunt et fa més
peça que les de les llistes alternatives.

Un procés participatiu dona molta més veu i dona molt més l’o-
portunitat a la ciutadania a triar el que volen pel seu futur, en de-
tall i amb un vot completament informat sobre temes que els
afecten en la seva vida diària, tal com en el nostre cas la recollida
d’escombraries i el trasllat de l’Ajuntament.

Grup “Junts per Catalunya“

LA IMPORTÀNCIA DELS PRO-
CESSOS PARTICIPATIUS
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Fira de les 2 i 4 Rodes

El passat 18 d’abril, es va celebrar la III Cursa Popular de Font-
coberta. Una cursa popular de 8 km per gaudir del municipi, els

amics i la família, adherida de fa ben poc al Circuit de Curses Popu-
lars del Pla de l’Estany. Malgrat la situació extraordinària que vivim
es varen inscriure 131 esportistes. El recorregut, modificat respecte
anys anteriors, era de distància curta i accessible a tots els corredors
i corredores. La cursa va passar per indrets d’interès del municipi
com el pla de Martís i l’estany d’Espolla. Un agraïment al Consell
Esportiu  l’organització i una menció especial als voluntaris i volun-
tàries que sense ells i elles no s’hagués pogut portar a terme. 

El passat 8 de maig va tenir lloc la 27a edició de la Fira
de les 2 i 4 Rodes després de dos intents fallits a causa

de la Covid, la primera s’havia de celebrar el dissabte 6 de
febrer i l’altra el 17 d’abril. S’ha de dir que l’edició del 2020,
poc abans de la pandèmia, va ser l’última celebrada a nivell
nacional i la d’aquest any la primera. El temps va acompa-
nyar i la resposta de la gent, que en tenia moltes ganes, va
ser molt bona. Dos joves de Laklica controlaven que els visi-
tants portessin la mascareta en tot moment. Hi va haver prop
d’un centenar de parades diverses al llarg de l’avinguda de
la Pedrera i a la part final del carrer President Lázaro Cárde-
nas. Com cada any es van poder veure motos i alguna bici-
cleta d’època interessants, peces diverses, revistes de
motociclisme... en definitiva, allò que agrada als aficionats
de les 2 i 4 rodes. Davant del pavelló municipal hi havia una
mostra de cotxes d’època ben interessant. El bar va ser por-
tat, una vegada més, per la U.E.Fontcoberta. Els dos orga-
nitzadors, Rafel Planas i Santi Callís, donen les gràcies a
l’Ajuntament de Fontcoberta per les facilitats donades i als
veïns que els agrada que es faci. 

III Cursa Popular de Fontcoberta

Una de les sortides
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El 25 d’abril es va fer el lliurament de premis de la XXXVIII
edició del certamen literari Alzina Reclamadora. Malgrat

la persistència de les mesures de prevenció per la COVID,
es va poder realitzar dins els terminis habituals, però es va
realitzar al Pavelló municipal de Fontcoberta per garantir ven-
tilació i distàncies de seguretat. Un total de 108 alumnes d’11
centres de la comarca van presentar els seus treballs i els
membres del jurat van escollir els 3 guanyadors de cada ca-

Certamen Alzina Reclamadora

tegoria. El jurat el formaven: Josefina Ubasart, Bàrbara
Julbe, Carme Terradas, Jaume Colomer, Albert Bayot, Anna
Teixidor, Josep Navarro, Jordi Galofré i Teresa Sabrià. La
Sandra Riera i en Quim Bertran van llegir els treballs que van
obtenir el primer premi de cada categoria i la regidora de cul-
tura Mercè Juanola va ser la conductora de l’acte. Els treballs
premiats, amb la ressenya del primer premi, van ser:
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El centre premiat amb el treball global de més qualitat va ser
l’Escola Carles de Fortuny d’Esponellà.

L’acte va comptar amb l’acompanyament musical de la Ma-
riona Callís i en Pau Garcia i el van cloure la consellera co-
marcal de cultura, Anna Garcia i l’alcalde de Fontcoberta,
Joan Estarriola, amb els seus parlaments respectius.

Tot seguit, els treballs premiats de Joana Castellà i Martina
Viñolas, dues alumnes de Fontcoberta, i el d’Aina Àvila que,
tot i no ser del municipi, recull amb molta sensibilitat els
temps difícils de pandèmia que estem vivint. 

Joana Castellà en el moment de rebre el premi

INVESTIGACIÓ INFINITA

Martina Viñolas en el moment de rebre el premi Els premiats amb membres del jurat i autoritats

L’Adison i la Lluna tornaven del parc quan van veure un detall
que els va interessar moltíssim. Estaven gravant una pel·lícula
de “Netflix”!
- Que guai!!! - van dir les dues alhora, super emocionades. Van
anar a xafardejar.
- Vols anar a veure si investiguem alguna cosa de la pel·lícula?
-va preguntar la Lluna.
- D’acord, acostem-nos-hi! -va respondre l’Adison.
Van anar cap als camerinos, però van sentir un soroll i es van
amagar. Per sort no les va enxampar en Joan Espiga Planes, el
director de la pel·lícula, que se n’anava cap a un dels camerinos
molt enfadat.
- Que no veus que arribes tard! - va dir ell.
Les dues nenes es van espantar i van decidir marxar, ja tornarien
l’endemà a tafanejar. Mentre marxaven, van parlar del que ha-
vien vist.
- Jo crec que aquell senyor que semblava el director, estava molt
enfadat -va dir l’Adison.
- Sí, jo també ho crec -va contestar la Lluna.
- Per cert, saps què -va dir l’Adison - demà m’arribarà la Cirera!
- Qui és la Cirera? -va preguntar la Lluna.
- Serà la meva nova gossa! -va contestar l’Adison.

- En «serio»? -va respondre la Lluna - m’agrada molt el nom de
Cirera, i les cireres!
- Jajaja!!! -van fer les amigues.
- Demà serà un dia molt divertit!-va dir la Lluna.
Van passar uns dies mentre les dues amigues anaven a mirar
com gravaven la pel·lícula, però un dia les van enxampar!
- Escolteu maques, què hi feu aquí? -va preguntar una noia dels
camerinos que semblava una actriu. -Us agradaria veure la
pel·lícula de més a prop? -va seguir l’actriu. 
Les dues amigues es van mirar i van dir alhora:
- Síííííí, si us plau ens faríeu molt felices!!!
Estaven molt emocionades i l’actriu les va acompanyar fins al
plató. Quan el director les va veure no estava gaire convençut,
però després va dir:
- Bé... us deixaré amb una condició: No li digueu a ningú res de
la pel·lícula, i tampoc li digueu als vostres pares, entesos?
- Sí, senyor! -va dir la Lluna rient.
Van mirar com decoraven per una escena i al cap d’una estona
van marxar, perquè ja era bastant tard.
L’endemà al matí l’Adison va anar a casa de la Lluna a fer deu-
res, a jugar, i van mirar una pel·lícula del mateix director de la
gravació que estaven realitzant allà a la ciutat. Quan van acabar
de mirar-la van anar a tafanejar la gravació com cada dia, però
aquell dia estaven molt nerviosos, i no les van deixar passar. Hi
havia policies, detectius... Feia mala pinta.

De Joana Castellà i Quintana, de l’Escola Alzina Reclama-
dora, segon premi de 5è de Primària
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La Lluna va preguntar què passava i una de les noies que estava
allà els va explicar que s’havien trobat a en Marc (el protagonista)
mort al plató. L’Adison va preguntar:
- Però qui hi havia en aquell moment?
El director va respondre:
- Hi era jo, en Marc, el decorador i la maquilladora.
- Hi havia algú qui no li caigués bé? -va preguntar la Lluna.
- Que jo sàpiga no, només que a en Marc no li agradava com el
maquillava la maquilladora-va respondre el director.
Les dues nenes van preguntar:
- Us podem ajudar a resoldre el cas?
- No, deixeu-ho als grans -va respondre un policia.
- Però nosaltres som bones investigadores! -va dir l’Adison una
mica enfadada.
Es van infiltrar en el plató i van veure la típica marca del mort es-
tirat a terra amb les persones que fan fotos. Van intentar que no
les veiessin i van anar cap al camerino d’en Marc a buscar pis-
tes.
- Busquem per tots els racons del camerino -va dir l’Adison.
- Sí, és una bona idea -va respondre la Lluna.
Al cap d’una estona buscant, la Lluna va trobar una carta i la va
llegir, deia el següent: «Director no podré venir el dia de la gra-
vació,tinc assumptes molt importants. Marc».
Les dues amigues ho van llegir i van decidir anar a preguntar si
el director havia rebut la carta. Quan van arribar al plató es van
dirigir al lloc on estava el director, però ell mateix els va fer fora
tal com els havia fet aquell policia, i les dues amigues es van en-
fadar amb tots.
- Bé, doncs així no t’ensenyarem la carta que hem trobat al ca-
merino d’en Marc -va dir la Lluna amb to vacil·lant.
En sentir la notícia el director es va posar com una moto.
- D’acord, doncs llegiu-me la carta -va respondre el director.
Li van llegir i el director va dir:
- No, a mi ningú m’ha ensenyat aquesta carta, i com que m’heu
trobat aquesta pista, ens podreu ajudar a resoldre aquest cas.
L’Adison estava tan contenta que el va abraçar!
Les nenes van esclatar a riure. Preocupat, el director va afegir:
- Prou de riure, han assassinat a un protagonista i que sapigueu
que demà us vull a les 7:00
al plató. Com que eren veïnes anaven sempre juntes. Arribaven
tard al plató, però ningú havia arribat! Van passar uns 10 minuts,
i va arribar el director una mica enfadat:
- Noies, no us vaig dir que a les 7:00 havíeu de ser aquí? Ja són
les 7:10 del matí!
- Però nosaltres ja hem arribat a l’hora, potser no ens has vist -
va respondre la Lluna també una mica enfadada.
- Bé, comencem a treballar i deixem-ho córrer -va respondre l’A-
dison intentant no crear problemes.
- Sí, comencem -va dir el director quan ja no estava tan enfadat.
- D’acord... -va respondre la Lluna una mica avorrida.
Es van dirigir al plató i el director va dir:
- Molt bé, he fet fora els policies perquè pugueu treballar bé, així
que aprofiteu-ho i espavileu, que no tenim tot el dia!
Seguidament el director va marxar i les va deixar fer.
- Doncs posem-nos en marxa! Primer de tot hem de buscar pis-
tes, sense elles no podrem avançar. Llavors les hem d’encaixar
per tenir més informació. A continuació hem d’interrogar als sos-
pitosos i finalment, un cop analitzades les pistes i les preguntes,

trobarem la solució -va dir l’Adison.
- A totes les pistes que trobem hi fem foto i les guardem -va res-
pondre la Lluna.
- Vigilem de no deixar-nos res! -va afegir la Lluna també.
Van buscar per tot arreu i van trobar restes de sang al costat de
la marca de la víctima. Quan van arribar al camerino d’en Marc,
l’Adison va trobar el guió del paper que feia ell a la pel·lícula, es-
tava ple de pols!
- Lluna vine, ràpid!! -va dir l’Adison.
- Sí, què passa? -va respondre la Lluna.
- Mira aquest guió, està ple de pols. I mira això!!! -va exclamar
l’Adison.
- Quèèèè?? -va respondre la Lluna.
- Hi ha empremtes d’algú!! -va dir l’Adison molt emocionada tar-
tamudejant.
- Això ho hem de portar al laboratori -va contestar la Lluna.
Li van dir al director, i ell mateix les va respondre:
- Molt bé nenes, estic orgullós de vosaltres, ah... i sí, ja us donaré
el sobre amb els resultats quan arribin. 
-Gràcies -va dir la Lluna.
Com cada dia es reunien per avançar la investigació. Un dia hi
va haver una sorpresa.
- Hola Adison, qui és aquesta preciositat? -va preguntar la Lluna
ben adormida.
- És la Cirera! Avui els meus pares no se l’han pogut quedar -va
respondre l’Adison.
- Bé, ens podrà ajudar, no? -va continuar l’Adison. 
- Sí, serà divertit! -va fegir la Lluna. Van anar cap al plató, però
no hi havia ningú; tot i així van decidir continuar. La Cirera ensu-
mant va trobar un sobre al despatx del director i va començar a
bordar. La Lluna ho va sentir i va avisar a l’Adison. Quan van
anar al despatx van veure que estava a la paperera.
- El director no va dir que quan tingués els resultats ens ho do-
naria?? -va exclamar la Lluna tota sorpresa.
- És veritat! Tot sembla una mica més sospitós... -va afegir l’Adi-
son.
L’Adison va agafar el sobre i el va obrir. En obrir-lo va veure que
en el paper hi deia el següent: RESULTATS EMPREMTES: Joan
Espiga Planes.
Les amigues es van quedar al·lucinades. Tot seguit es van dirigir
al camerino i en arribar la Lluna es va adonar que un paper que
sobresortia d’un llibre estava a sobre de la taula. El va agafar i
en llegir-lo encara va quedar més paralitzada.
La Lluna va avisar a l’Adison i van llegir la nota totes dues a la
vegada:
- Tindràs conseqüències quan no vinguis el dia de la gravació,
quedes avisat. Les noies es van mirar i van fer cara de preocu-
pació.
De sobte l’Adison va exclamar:
- Lluna, com no ens n’hem adonat abans! Aquesta nota anava
dirigida a en Marc de part del director. Ara tot quadra, i per això
hi havia el sobre a la paperera. Suposo que volia canviar el paper
de dins i posar-hi un altre nom perquè no fos descobert!
- Ostres! No ho havia pensat! Tens tota la raó!
- Anem, ràpid! Hem d’anar a comissaria a portar les proves, su-
poso que en farem prou! -va dir l’Adison.
- Sí, som-hi! -va respondre la Lluna.
Un cop a comissaria van entregar les proves i els policies els
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van dir que ja en feien prou i que ho havien fet molt bé per ser
unes nenes tan jovenetes.
- D’aquí a 24 hores us direm alguna cosa -va dir un dels poli-
cies.
- D’acord -van afegir les dues amigues. Elles es van sentir orgu-
lloses perquè havien resolt el seu primer cas d’investigació, i
també, perquè l’havien encertat. L’Adison i la Lluna van voler
anar a visitar al director a comissaria. Van arribar allà i van de-
manar per anar-lo a veure. Un cop a l’habitació on estava ell,
van entrar i van veure que les estava esperant. El director estava
assegut a una cadira i estava rient -les nenes es pensaven que
estava boig!
- Què et passa? -va preguntar l’Adison una mica espantada.
- A mi? A mi no em passa res -va contestar en Joan -Ah! per cert,
la pel·lícula ha tingut un èxit... -va afegir en Joan orgullós.
- Quina pel·lícula?!?! -va preguntar la Lluna pensant-se que en-
cara estava més boig.
- No ho sabeu? Tot això ha estat un muntatge per fer la pel·lícula
i vosaltres hi heu participat. Tothom ho sap, fins i tot els vostres
pares, els policies i els actors i actrius.
Vam començar el primer dia que vau venir a veure-ho... i així ho
vam seguir fent tots els dies -va dir el director encara rient. 
Les dues amigues es van quedar en blanc.
- Això vol dir que en Marc no està mort, no? -va preguntar l’Adison.

- No! Li vaig donar festa mentre vosaltres fèieu el vostre paper -
va afegir el director.
- I això també vol dir que ens heu estat gravant tot aquest temps?
-va afegir la Lluna.
- Doncs... sí -va contestar el director.
Quan van acabar la conversa les amigues van tornar cap a casa
seva i el director va poder marxar de comissaria. Tornant pel
camí de tornada l’Adison i la Lluna van rebre un e-mail de la
pel·lícula, invitant-les el dissabte (l’endemà), a una festa per
donar les gràcies a tots els que havien participat a la gravació.
Les dues amigues van pensar el mateix i van respondre a la in-
vitació. 
Un dia després es van preparar i com sempre van anar al plató,
on es feia la festa. Hi havia una pancarta on deia “GRÀCIES
PER FER-HO POSSIBLE!!!”
Allà a la festa es van trobar amb en Marc, i es van posar a riure
ja que elles s’havien esforçat molt però resultava ser que tota
aquella sang i proves que havien trobat eren falses!
- Jajajajajaja!!!! -van riure tots junts.
Un cop la festa s’havia acabat, les dues amigues van tornar a
casa seva ben contentes i felices d’haver participat en aquesta
gravació, ja que sortirien a “Netflix” i en una pel·lícula d’aquesta
plataforma no s’hi surt així com així 

ARRELADA

Groc, com aquell daurat visible a l’horitzó quan cau el sol per
darrera les muntanyes. L’essència de la natura i el silenci que
només es trenca, en ocasions, pel cant d’un rossinyol. L’olor
de terra molla els dies de pluja. Casa meva, durant els dies
d’estiu.

Cada matí em llevava i obria la finestra de la meva habitació,
mentre els primers raigs de sol de la jornada omplien de llum
la meva cambra. Esbatanava les portes de fusta noble del
meu armari per buscar aquell vestit que no em cansava mai
de portar.

Seguidament descendia sigil·losament per les escales, amb
els ulls mig clucs encara, fruit d’anar a dormir de matinada.
Evitava en qualsevol moment desvetllar al meu pare del son
profund al qual es trobava immers després de treballar tota
la nit.

Obria la porta que se situava sota les escales, que donava
accés al jardí mentre que la frescor del matí irrompia en l’es-
calfor de l’habitatge.

Caminava a pas lleuger, premsant amb la sola desgastada
de les sandàlies aquella herba humida que alhora m’esquit-
xava els turmells. I finalment ja arribava al cobert, on s’hi tro-
bava la meva bicicleta blanca. 

Llavors les rodes de la bicicleta començaven a giravoltar,
agafant cada vegada més impuls.

Durant el trajecte em sentia més lliure que mai, com un ocell
sobrevolant el mar o les muntanyes. 

També podia percebre un soroll agradable, procedent d’a-
quella sorra pàl·lida que es trobava al camí. Era com la
fressa que es fa, quan s’esclafen les engrunes de les galetes
de xocolata, que fa el meu pare cada diumenge per berenar
i que després, es troben reposant damunt les rajoles blan-
ques del terra de la cuina.

Observava cada detall del camí i era, en aquells instants, que
em sentia molt afortunada de poder viure en un poble on al
llevar-te al matí, regne el silenci que en ocasions és inter-
romput només pel quiquiriquic d’algun gall a la sortida del
sol, i no per la fricció de les rodes dels cotxes sobre l’asfalt.

Arribava a un racó singular, a les afores del poble, que con-
siderava el meu lloc secret. Un lloc on podia ser jo mateixa,
desconnectar del món, de la societat, dels problemes, dels
perjudicis, senzillament de tot.

M’asseia al marge d’aquell camp de gira-sols, em treia curo-
sament les sandàlies, deixant al descobert aquells peus nus
i bronzejats pel sol cremant durant les jornades extenses de
l’estiu. Posava la meva llista de reproducció, on constaven
les meves cançons preferides del moment, aquelles cançons

De Martina Viñolas Font, de l’INS Josep Brugulat, primer
premi de 3r i 4t d’ESO
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que em transmetien calma i eren capaces de transportar-me
damunt d’aquells núvols rosats com el cotó de sucre.

Seguidament m’aixecava, em desfeia la cua deixant voleiar
per una brisa fresca els meus cabells rossos, lleugerament
ondulats. I ballava, ballava incansablement entre aquells pè-
tals brillants de color d’or. Em deixava portar per les notes
d’aquelles melodies i sentia com si aquella música m’endin-
sés dins d’aquells somnis que no vols llevar-te fins a saber
el final. Malauradament sempre en un moment determinat, s’esgo-
tava la bateria del meu telèfon mòbil. I llavors no hi havia més remei
que tornar a la realitat. Tocava despertar-se i tornar a casa.

Així eren les meves jornades d’estiu, fins que el setembre in-
tervenia després de mesos perduda entre els dies de la set-

mana. Llavors ja no podia anar cada dia al camp a ballar, ni
tampoc hi havia ja els gira-sols però, quan havia de prendre
una decisió difícil o bé simplement necessitava fugir de les
meves preocupacions, sempre hi tornava. En ocasions, quan
a les tardes d’hivern plovia, m’agradava estar sota la pluja i
arribar a casa amb la roba arrapada al cos i els cabells molls
enganxats al clatell. 

Em queden lluny ara aquells dies, però tothom creix i la vida
continua. He marxat a viure a un altre país, per finalment
complir el meu somni de poder ser ballarina professional.
Una passió que va néixer dins meu fa uns anys, a un lloc que
m’ha fet la persona que soc ara, que m’ha vist créixer, un
racó que ja forma part de mi, de la meva identitat.

L’ÀVIA DEL BALCÓ

Torno cap a casa amb bicicleta després d’un matí a l’institut amb
classes poc engrescadores i estones d’esbarjo efímeres. Com
cada dia, la veig asseguda en el seu balcó. Els seus cabells
semblen cotó fluix acuradament recollits amb una pinça. Els ulls,
mig clucs mirant l’horitzó, són vius i brillants. Uns llavis fins i ver-
mells dibuixen un somriure que il·lumina tota la cara. Les mans,
una damunt l’altra, reposen sobre la seva falda i els seus peus
encreuats es balancegen tímidament. Porta una camisa color
beix amb un xal negre que cobreix les seves espatlles. Els pan-
talons són blau marí. Transpira pau i felicitat. Per la part interior
de la barana, en uns testos blancs decorats detalladament amb
dibuixos de fulles dentades entrellaçades entre elles, hi ha unes
precioses roses de pètals envellutats i sagnants. Segurament
passa moltes estones cuidant aquestes flors que, igual que ella,
irradien força i ganes de viure.

En aquest punt la meva imaginació emprèn el vol. Si pogués
parlar amb ella de ben segur que m’explicaria que quan era pe-
tita vivia en una casa freda i humida enmig del bosc. Havia  de
recórrer un llarg camí per poder arribar a l’escola i poder apren-
dre, això els dies que hi podia anar i no havia d’ajudar a casa.
Potser el seu pare o algun germà van haver d’anar a lluitar a la
guerra. Ella, de ben petita, havia d’anar a pasturar les vaques i
les havia de munyir. N’hi havia una que sempre li feia la guitza i
quan tenia la galleda gairebé plena de llet fresca, li donava una
forta coça i li buidava. També m’explicaria que no tenia joguines.
Un dia li van regalar una nina de cartró però una nit se la va dei-
xar a fora, a la intempèrie. Va caure una forta tempesta i l’en-
demà només va trobar un manyoc de cartró mullat. Em contaria
que als quinze anys va haver de marxar de casa ja que els di-
ners escassejaven. Va anar a servir a una casa senyorial de Ba-
nyoles. Allà va aprendre a cuinar deliciosos plats, a cosir i a
brodar. Bonica com era, com es desprèn de la fina pell de la seva
cara, de seguida va tenir pretendents. Va conèixer un noi ben
eixerit, a qui va enamorar amb els seus bonics ulls i un sorneguer
somriure. A la dona també li van captivar aquells fornits braços i

la pell bruna de treballar en el camp. Després d’unes quantes
trobades es van casar i van tenir dos fills. Malauradament tots
ells han hagut de marxar a treballar a fora i des d’aleshores s’ha
quedat sola ja que des de fa uns quants anys és vídua. Però ella
sap que malgrat els separin molts quilòmetres sempre està pre-
sent en el seu cor. Quan poden la vénen a veure i llavors s’a-
bracen i fan llargues passejades pel voltant de l’estany. 

Avui el dia és gris i es nota un aire tens però la meva felicitat
brilla més que el sol en un dia serè. Estic molt emocionada per
tornar-la a veure i ansiosa per poder-hi parlar. Aquests darrers
dies, quan l’he mirat, ella m’ha somrigut. Li vull proposar que
m’ensenyi a cuinar uns bons canelons, un ànec amb peres o in-
clús una deliciosa crema catalana. També m’ensenyarà a brodar
i a cosir i jo li mostraré tot el meu coneixement en les noves tec-
nologies i xarxes socials. Aprendrà a enviar un whatsapp i a fer
una videotrucada per poder veure els seus fills. També li puc fer
companyia jugant al parxís o al dòmino o senzillament escoltant
les seves històries. Però a l’aixecar la mirada cap al balcó, tota
la meva energia s’esvaeix. La dona no mostra la vitalitat dels
dies anteriors. La seva mirada ha perdut la lluïssor i transmet
una certa preocupació. La mascareta que porta m’impedeix
veure el seu somriure. La fermesa que abans tenia el seu cos
ha desaparegut i ara es veu vulnerable i fràgil. Les roses comen-
cen a baixar el cap i alguns pètals, com llàgrimes que cauen,
llisquen fins la terra seca del test. La tija ha perdut la seva forta-
lesa i el verd de les fulles s’ha apagat. Voldria cridar-li que no ha
de defallir, que hem de viure moltes estones juntes. La pandèmia
de la que parlen a les notícies no pot estroncar els meus somnis. 

D’un dia per l’altre tot ha canviat. Ahir llibertat, avui confinament.
Ahir alegria i abraçades, avui tristesa i soledat. La ràbia i la im-
potència envaeixen el meu cor. No puc anar a l’institut. No puc
passar per davant del seu balcó. No sé com es troba, no la puc
veure, no la puc abraçar. Vull parlar-hi. Vull compartir amb ella
aquests moments d’angoixa. Vull sentir la seva veu pausada i
dolça que m’explica els records d’una guerra ja viscuda, malgrat
era molt petita, i de com, igual que ara, la gent estava atemorida.
Però en l’actual batalla no hi ha soldats ni trets. Les bales silen-

D’Aina Àvila, de l’INS Josep Brugulat, primer premi de 1r i 2n
d’ESO
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i que sempre sortia al seu balcó per contemplar el paisatge.
L’home es queda sorprès i arronsa les espatlles. No em diu res.
Però al veure que els meus ulls estan a punt d’esclatar en mil
llàgrimes, em diu que ha mort per aquest maliciós virus anome-
nat COVID-19 igual que molts altres avis. 

Amb el cap cot i abatuda me’n torno cap a casa. El temps s’ha
escapolit com l’aigua entre els dits. No ens hem pogut conèixer.
No m’ha pogut ensenyar. No he pogut aprendre. Desitjo amb
totes les meves forces vèncer aquest virus que ens està deixant
orfes de coneixement. S’està emportant un bocí de la nostra his-
tòria, un tros de la nostra cuina i un retall de saviesa. 

cioses, disparades a tort i a dret, et fereixen sense veure-les a
venir. 

Per fi puc tornar a agafar la bicicleta. El balcó és buit. Aquelles
flors d’un vermell brillant ara són negres com la nit. S’han quedat
seques, sense llàgrimes, sense forces. Les fulles marrons d’al-
guns arbres propers, escampades pel terra del balcó, mostren
el seu abandó. Decideixo picar el timbre de la residència per
saber què li ha passat a l’àvia del balcó. Surt un home alt i prim.
Té els ulls i els cabells marrons. Porta una mascareta que m’im-
pedeix veure tota la seva barba i un uniforme llarg i blau. Em
mira amb desgana i em pregunta què vull. Jo li demano si sap
què li ha passat a una dona amb cabells blancs com el cotó fluix

El dissabte 1 de maig, vam poder tornar a celebrar la
Festa de la Vellesa tot i que en un format diferent del que

s’anava fent en els últims anys degut a la covid. 

El dia va començar plujós i amb una forta baixada de les tem-
peratures, així que ens vam haver d’abrigar. A 2/4 de 6 de la
tarda vam encetar la festa d’enguany amb una missa a la ca-
pella de Melianta acompanyada de la coral Fontcoberta
Canta. En acabar, pels volts de les 7 de la tarda, ens vam di-
rigir cap al pavelló de Fontcoberta on els assistents van tro-
bar a la seva cadira un detall de record. Aquest any va ser
una tassa molt bonica amb la imatge de Fontcoberta acom-
panyada d’un díptic amb la foto dels avis i àvies més grans i
més joves del municipi homenatjats aquest 2021. Tot i les di-
ficultats sonores que ens va provocar la forta pluja que queia
en aquells moments, vam poder gaudir de l’obra de teatre El
Florido Pencil que ens va oferir la companyia de teatre La
Laguna de Sils.

29a Festa de la Vellesa 

Aquest any, continuant amb la tradició que vam encetar l’any
passat, durant tota la setmana vam anar repartint el detall de
la Festa de la Vellesa 2021 a tota la gent gran del municipi,
que per una cosa o altra no van assistir als actes del dia 1,
ja que pensem que tots es mereixen rebre aquest home-
natge. 

NOTA: L’edició de la Festa de la Vellesa d’aquest any és la
29a i no la que surt referenciada a l’Agutzil de Paper.    

Aquest mes de maig vam estrenar el primer concurs floral
del municipi, batejat amb el nom de “ Fontcoberta es

vesteix de primavera”. Per participar, només calia engalanar
amb flors i plantes racons dels jardins, terrasses, balcons...
i seguidament enviar una foto al whatsapp de l’Ajuntament.
Vam tenir un bon nombre de participants que ens van fer ar-
ribar les imatges dels seus jardins, mostrant l’esplendor de
la primavera a casa seva. Des de l’Ajuntament vam comptar
amb la col·laboració de l’Associació Don@ que va fer de jurat
del concurs i de ben segur que no va tenir gens fàcil la tria. 
Les tres persones guanyadores del concurs van ser: 1r
premi: Amaparo Guillamet Cáliz; 2n premi: Rosa Banal Ayats;
3r premi: Maria Grau Pagès. Cadascuna va ser premiada
amb un val de compra al 9 jardí.

Volem felicitar a les persones premiades i agrair als partici-
pants per enviar-nos fotos tan boniques i, també, a l’Asso-
ciació Don@ per fer de jurat del concurs. 

1a edició de «Fontcoberta es vesteix de primavera»

Primer premi
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Amparo Guillamet, primer premi

Segon premi

Primer festival Recòndit

El festival Recòndit va omplir de cultura el Pla de l'Estany du-
rant quatre diumenges dels mesos de maig i juny. La cita va
unir quatre petits municipis de la comarca amb l’objectiu de

descentralitzar l’oferta cultural de les grans capitals i reivindicar el ter-
ritori. Va ser una proposta de La Tornada que va combinar concerts
amb activitats diverses destinades a descobrir els entorns de cada
municipi i connectar amb la natura. 

A Fontcoberta va ser Anaïs Vila qui va oferir, el diumenge 16 de maig,
un concert al Camp de Baix, un lloc recòndit davant l’església de
Sant Feliu. S’hi van aplegar  gairebé un centenar de persones. Va
ser un plaer.

Tercer premi

Rosa Banal, segon premi Maria Grau, tercer premi
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Després d’un any sense gairebé cap mena de celebració
per la pandèmia de la Covid-19, arriba la Festa Major

de Vilavenut. 

Ens vam reunir la Comissió de festes i joventut i vam dir SÍ,
aquest any SÍ que hem de celebrar la Festa Major. Teníem
molt clar que no seria una festa com les dels altres anys,
seria sota unes condicions excepcionals que mai cap de
nosaltres s’hauria imaginat, una pandèmia que ha trasbalsat
tot el món. Una festa que es va preparar amb molta il·lusió,
amb diferents activitats per a totes les edats i amb la cura i
mesures de seguretat aprovades en aquell moment per la
prevenció i transmissió de la Covid-19. Es va decidir que s’in-
tentaria fer tots els actes possibles a l’exterior a la plaça de
mossèn Salvador Pagès, al bell mig del nucli del poble.

I així va començar la Festa Major. El divendres al vespre es
va programar un concert de Festa Major amb el grup Cafè
Trio. Va ser un concert molt encertat, amb un repertori de
cançons catalanes, havaneres, fragments d’òpera, jazz, mu-
sicals... que va agradar molt al públic assistent.

Es va continuar el dissabte al matí amb una caminada popu-
lar. Es va estrenar el sender de Vilavenut. Una trentena de
persones vàrem gaudir de la nova ruta senyalitzada. Una ve-
gada acabada es va premiar als caminaires amb un vermut,
que amb la caloreta que feia venia molt de gust. I a la tarda
el festival infantil amb La Dona del Sac, una banda sonora
de música familiar. Varen representar històries i jocs en forma
de cançons per a tota la família, i que els més petits varen
gaudir molt. I a continuació, concert de La Sara Terraza i el
grup the Black Sheep, que ens varen oferir una barreja de
temes propis i versions, acuradament triats i arreglats de ma-
nera conjunta amb els músics que integren el projecte i que
han estat amb ella des de l’inici. L’assistència de molta gent
jove donava a entendre les ganes que hi havia de festa i
d’assistir  a concerts, que fins aquests moments estaven to-
talment prohibits.

Festa Major de Vilavenut 2021

Actuació del Cafè Trio

I que no falti rom cremat, que

fa festa!

Participants a l’estrena del

sender de Vilavenut

Actuació del grup infantil La Dona del sac
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El diumenge es va fer l’ofici solemne amb acompanyament
de l’orquestra La Principal de Porqueres que en acabar va
oferir un petit concert de sardanes. Per acabar la festa, a la
tarda del diumenge, al local de l’escola vella es va fer teatre
amb Els Rovellats de Cartellà que amb dues actrius van re-
presentar l’obra El crèdit. Va ser molt divertida i el públic as-
sistent ho va passar molt bé.

El diumenge següent es va celebrar la festivitat de Corpus
amb unes catifes de flors dins l’església que varen fer un
grup de veïns i veïnes del poble.

Amb la celebració de la Festa Major de Vilavenut, una de les
primeres de la primavera, es va donar el tret de sortida a les
festes d’estiu i a poc a poc a la desescalada que tothom an-
hela. Que la Festa Major hagi servit per a compartir l’alegria
amb amics i família durant aquests dies i agafar forces i en-
ergia per tot l’any.

Comissió de festes de Vilavenut

Participants a la festa infantil

Les dues actrius en plena representació de El crèdit

Sardanes per la Principal de Porqueres Catifa de Corpus a l’església parroquial Processó de Corpus

Revetlla de Sant Joan 2021

La plaça de Catalunya va albergar un any més la Revetlla de Sant
Joan. Es va encendre la foguera amb la flama del Canigó que

es va anar a recollir al puig de Sant Martirià. Es van aplegar prop de
200 persones a sopar, amb acompanyament del grup d’havaneres
i cançó catalana Retorn i la fresqueta del vespre es va passar millor
amb un deliciós cremat de rom que va fer en Toni Cervera.
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Manifest de la revetlla 2021
Benvolguts connacionals,

Amb la Flama que ens arriba del Canigó encendrem aquesta
nit de sant Joan, focs, fogueres i falles arreu dels Països Ca-
talans. La Flama és el vincle d’unió de la nostra nació! El
1964 va ser encesa al Castellet de Perpinyà, presó on van
ser torturats els resistents nord-catalans a l’annexió francesa.
Segons l’escriptor valencià Alfons Llorenç, el Castellet és
«sagrat… santificat pels suplicis infligits…és cor, altar i llar
amb la llum… de la pàtria…». La Flama hi roman tot l’any.
Per sant Joan és pujada i regenerada a la pica del Canigó.
La Flama és memòria viva! Pertany al patrimoni immaterial
dels Països Catalans! No la deixem apagar-se!

El 23 de juny del 1966 la frontera francoespanyola que es-
quartera la nostra nació des del 1659 va ser simbòlicament
esborrada. Dos nord-catalans precursors, independentistes
i a l’encop federalistes europeus, Josep Deloncle i Gilbert
Grau, van portar la Flama al Coll d’Ares amb l’activa compli-
citat de compatriotes d’Osona i del Ripollès mobilitzats pel
vigatà Martí Cassany. Amb una sardana, discursos abran-
dats, i pals fronterers aixecats, la Flama desentenebrà la
llarga nit franquista. Que ahir com avui ens il·lumini en la fos-
cor de la repressió i conhorti els nostres compatriotes exiliats,

empresonats i encausats! La Flama és record del passat. Ar-
rela al llegat vinculat al Canigó dels insignes pares de la Pà-
tria, l’abat Oliba i Jacint Verdaguer. La Flama vertebra també
el futur dels Països Catalans. El 2008 el president del Parla-
ment de Catalunya Ernest Benach, en rebre-la davant d’un
centenar de persones, va demanar «coratge i determinació»
perquè en el futur «quan es parli dels Països Catalans no es
faci com un acte de resistència, sinó de normalitat».

Amb la Flama volem poder reivindicar, per fi amb normalitat,
el que som i el que volem.

Som: «els Països Catalans, una nació en marxa amb dife-
rents ritmes i un mateix objectiu».

Volem els drets i les llibertats de les nacions lliures i indepen-
dents.

Visca la Flama del Canigó! Visca sant Joan Festa nacional
dels Països Catalans! Visca la Confederació catalana! Visca
Catalunya!

Daniela Grau
23 de juny del 2021

E l 28 de juny amb motiu del dia de l’orgull LGBTI,
l’Ajuntament de Fontcoberta es va  adherir a la

campanya del Consell Nacional LGBTI  #ElsCimsPels-
DretsLGBTI on proposaven penjar la bandera en un
cim d’un lloc emblemàtic de cada municipi per avançar
en la visualització dels drets d’aquest col·lectiu. Mal-
auradament, ens van robar la bandera que havíem
penjat al capdamunt del teulat de la Font de la plaça
Catalunya i també van tombar el banc que havíem pin-
tat amb els colors de l’arc de St. Martí al parc infantil
de la mateixa plaça. Des de l’Ajuntament lamentem
aquests actes d’odi i d’intolerància que entre tots hem
d’aïllar, afortunadament però, sabem que la gent de
Fontcoberta és respectuosa.

Els cims pels drets LGBTI

El banc tombat

Bandera penjada a l’Ajuntament Banc pintat al parc infantil de la plaça de Catalunya
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Continuem endinsant-nos a la nostra comarca. Des-
prés d’haver parlat a la revista anterior d’un dels seus
valors patrimonials  -les torres- avui parlarem dels

gorgs i salts d'aigua que hi ha escampats al llarg del nostre
territori, els quals representen un valor natural remarcable.
Un d’ells, el Salt de Martís o d’Espolla (en realitat són dos
salts) és ben conegut per la gent, fins i tot de fora la comarca,
per la difusió que n’han fet els mitjans de comunicació, però
això n’és l’excepció: la major part d’ells resten a l’anonimat i
el secret de la seva existència rau bàsicament en el conei-
xement que en tenen les persones que hi viuen a prop. Ara
els anomenarem, seguint l’ordre en què apareixen al llibre
Racons del Pla de l'Estany. Aquí només en farem una petita
descripció. Per trobar-los doncs, haureu de consultar el lli-
bre.

1-Gorga Blava del Revardit, a Camós (Ruta 3): Recòndita,
difícil de trobar, més amunt de Cal Sereno. És de petites di-
mensions i vorejada d’un pedregam que dona a l’aigua una
tonalitat turquesa. El petit salt que té a sobre segurament no
el veureu en funcionament.
2-Salt del Molí, a Borgonyà (Ruta 5): Impressionant. Té uns
4 m d’alçada i sempre el veureu que raja. Això sí, portarà
més o menys aigua en funció del nivell de l’Estany i de l'ús
que s’hagi fet de la preuada aigua del riu Terri. Al costat hi
ha el rentador i la font homònima.
3-Saltants Petit i Gros d’Espolla, a Esponellà (Ruta 9): In-
creïbles, però massa visitats quan ragen. Només estan en
funcionament quan el rec d’Espolla porta l'aigua provinent de
l’estany intermitent d'Espolla.
4-5-Gorg Blau i Bassa d’en Pijoan, a Fontcoberta (Ruta
11): Amagats. El primer acompanyat d’un salt d’uns 4 m (so-
vint sec) i d’una bauma amb petites estalactites vistents. La
bassa, situada més amunt (fora del municipi per pocs me-
tres) també té un petit salt i està rodejada d’incrustacions de
travertí en formació. A l’estiu es pot assecar. Ambdós llocs
estan dins del curs del Farga.
6-7-Gorga dels Mals Esperits i de la Santa Espina, a Font-
coberta (Ruta 12): La primera, fantasmagòrica, formada per
un caos de grans pedres plenes de vegetació, producte de
despreniments: no és estrany que s’hi hagi inspirat una lle-
genda. La segona -situada també dins la Riera de Vilavenut-
ens passaria desapercebuda si no fos per la història que
s'explica d’allò que s'hi va amagar.
8-Salt del Molí de Roca, a Sant Miquel de Campmajor (Ruta
19). Espectacular si el mirem des del seu mirador, amb els
arbres desfullats. A part del salt que fa aquí el riu Ser, hi veu-
reu el Castell i el Molí de Roca, una trilogia visual impaga-
ble.
9-Gorg Blau d’en Barrera, a Ollers (Ruta 23). Gegantí. Les
seves mesures són més grans que qualsevol altre de la co-
marca. Està situat dins del Ramirol, sota un salt d’uns 5 m.
L’abundor d’aigua i la frescor d’aquest indret tan enclotat ens
invita a anar-hi  en època calorosa. 
10-El Gorg, a Vilafreser (Ruta 24). Sorprenent. Situat dins
del rec de la Torre, un mai s’imaginaria trobar aquí aquest

Redescobrim el Pla de l’Estany (2)

profund solc ple d'aigua, sota una paret d’uns 8 metres. Si ja
així és maco, imagineu-vos veure’l quan salta l’aigua d’un
lloc tan alt.

Ja veieu, tenim una comarca plena de sorpreses que val la
pena descobrir... 

El Triops Marxaire

Bassa d’en Pijoan

Gorg Blau d’en Barrera

El Gorg
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La temporada 2020/21 ha estat bastant difícil i molt esgotadora
però a la fi gratificant. Difícil per les restriccions i els confinaments

municipals i comarcals, esgotadora per als controls i protocols en els
entrenaments i partits imposats per Salut, Federació i Ajuntament i
gratificant perquè malgrat tot això s’ha pogut entrenar bastant i un
equip ha participat en una curta lliga i l’escoleta ha augmentat força
en jugadors/es. Aquesta temporada la vam començar amb tres
equips: sènior masculí, sub-21 femení i júnior femení més l’escoleta

La temporada 2020/21 de 
l’Atlètic Club Bàsquet Fontcoberta

Equip júnior femení

Escoleta Homenatge a la Cristina, una mostra de suport a causa

d’un accident greu de trànsit que va patir.

mixta. Les sub-21 femení són les que van participar en competició.
És un equip nou al Club i els pocs partits que han jugat han servit
per unificar el sistema de joc ja que la majoria d’elles no havien jugat
mai juntes. Per la propera temporada esperem que sigui més normal
i es pugui entrenar i jugar amb tranquil·litat. Fem una crida als nens
i nenes de Fontcoberta i dels municipis propers que vinguin a provar
de jugar a bàsquet al nostre Club. 
Atentament, la Junta 

Equip sub-21 femení

Aquesta ha estat una temporada atípica i diferent de totes
les que hem viscut com a club. Vam començar amb dub-

tes sobre la competició i sense poder fer cap de les activitats
que com a club organitzem: Cagaburro, dinar del soci, tercer
temps... Després de suspendre la competició durant uns
mesos a causa de la Covid-19, vam reprendre l'activitat i la
lliga. Malgrat els entrebancs, dificultats i amb l’esforç de tots
els membres del club, hem pogut acabar una temporada que
de ben segur quedarà per a la història.

La temporada 2020/21 de la Unió Esportiva Fontcoberta
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Això d’avui va començar fa uns dies al
poblet de Gaüses. Quan estava en

plenes negociacions amb un veí per mirar
de fotografiar un estable molt atractiu que
havia entrellucat des de la Plaça, sona el
telèfon. És en Jota Ena Santaeulàlia, en
Josep, Jep o Pep, segons el grau de
franquesa. Li dono l’enhorabona pel
darrer llibre, el que ara fem públic. Però
sense donar-me treva em diu que li
agradaria que fes la presentació a
Fontcoberta. Entre que la demanda va
agafar-me desprevingut, que les
negociacions amb el gaüsenc estaven
pengim-penjam, i que prou feina tenia
amb les mans empantanegades amb el
mòbil, la màquina de fotografiar i els
trespeus, vaig dir-li que sí. A més, va
venir-me a la memòria que per un llibre
col·lectiu sobre arbres d’anomenada li
vam demanar unes paraules
introductòries i ens va atendre sense dilacions. A una
persona que va regalar-nos una cosa tan bonica com
“L’aigua va i ve, / del núvol a l’arrel, / i de l’arrel, / com en un
brollador / de fulles, a la llum!”, de cap de les maneres podia
dir-li que no.

Després d’haver donat el sí, va venir el rau-rau. Què dir d’un
escriptoràs com aquest? Per si algú no en sap gaire res,
començaré posant-lo en antecedents. Com diu la solapa del
llibre que avui ens aplega ha escrit poesia, un llibre d’assaig
i un de viatges, narracions i diverses novel·les. El que
pudorosament no diu és que l’obra realitzada és molt i molt
sòlida. Tant, que a tots els que tenim la sort de tenir-hi
veïnatge, ens enorgulleix enormement. Com que en el
terreny estrictament literari encara podria prendre-hi mal
perquè no en sóc cap expert, em centraré especialment en
quina relació estableix el nostre home amb els noms de lloc,
o sigui amb la toponímia. Una relació que, si no em passa
per ull, més aviat s’ha estudiat poc. 

A en Josep li agrada situar els llibres de ficció en llocs reals,
per bé que a Terra negra, que és la seva primera novel·la,
també n’hi posa d’imaginaris. En efecte, al costat de Girona,
el Ter, la Muntanya i fins a fer una trentena, estableix un joc
entremaliat amb els altres noms. I, naturalment, amb els
lectors. Quan llegim el nom de Vilauba de seguida pensem
que és una transposició de Banyoles, atesa la proximitat
d’aquesta vil·la romana amb la capital del Pla de l’Estany. I
tan bon punt som a la pàgina 80 ens esvaeix els dubtes: “don
Jaume –llegim- estiuejava a Vilauba, on cada matí prenia
banys al balneari, situat als afores de la ciutat, vora un

Va de llibres

estany”. Amb el nom de Cinglenegre
passa una cosa semblant: al moment
sospitem que és Castellfollit de la Roca
fins tenir-ne la certesa quan sabem que
hi “tortejava la carretera de Vilauba a
Quor. Davant per davant, devers la
frontera, s’alçava un muntanyam
encrespat que la gent de la terra
anomenava les garrotxes”. 

Molt bé, direu. Però i Quor, quina
població és? Pareu compte: és ciutat, té
riu, tenia muralles, i hi vivia un industrial
d’indianes. Evidentment és Olot. I si
encara us queden dubtes, ja haureu
constatat que a prop hi ha basalt, gredes,
lava, cràters, volcans al capdavall. I terra
negra, és clar, la que dona nom a l’obra.
De mica en mica l’engrescador jeroglífic
que l’autor ens proposa es va
descabdellant, alhora que ens fem

preguntes. Per què Girona se’ns diu sense embuts i
Castellfollit es disfressa de Cinglenegre? Per què el nom del
camí santaniolenc de les Canals se’ns amaga? Per què no
s’esmenta l’ermita de Santa Margarida però se’ns parla d’una
que és troba situada al fons d’un cràter? Per què al santuari
de la Cresta no dir-li de Finestres, si és que hi correspon?

El llibre que ara presentem porta un títol força explícit: 2017
Dietari d’un any convuls. Ens anuncia que adopta forma de
dietari i que el Procés hi té un paper significat. Però hi ha
molt més: records d’infantesa i d’altres moments, relats de
viatges a Menorca o a la Toscana, d’excursions a l’Albera o
a Comanegra, narracions curtes, fins i tot el que podríem dir-
ne aforismes. Vegeu, sinó: “la vellor comença el dia que
estrenes unes sabates i et preguntes si duraran més que tu”.
D’ironia, en gasta sovint. Fixeu-vos quina visió ens dona dels
mòbils: “molts individus mantenen amb el seu mòbil una
relació gairebé matrimonial: esmorzen, dinen i sopen junts.
Comparteixen lavabo i llit. Hi tenen sexe de tant en tant. I, al
cap d’un temps, el canvien per un model més jove”. Referint-
se a la “transició democràtica espanyola” escriu que “del
Caudillo en direm Rei. Del Régimen, Democràcia. Del TOP,
Audiencia Nacional. Dels falangistes, Ciudadanos. I del dia
de la Raza, Fiesta Nacional”. 

Els passatges anteriors són distesos, fins i tot jocosos,
necessaris per superar els moments tensos o emotius, als
quals en Josep sap portar-nos amb mà mestra. Serveixen
d’exemple la narració centrada per en Jaume, de Puigpalter,
o la del Tío Rogelio i el Pichón. La primera escrita a partir de
la vibrant explicació donada per la Susanna, filla d’en Jaume,

Presentació de 2017 dietari d’un any convuls, de J.N. Santaeulàlia
Fontcoberta 16.4.2021
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i la segona per un amic fontcobertí d’en Santaeulàlia que tots
coneixeu. Com a pista us diré que és un ferit de bala, com
apareix a la dedicatòria del llibre. De la meva collita, afegeixo
que és l’home de l’”hòstia santa”. Si encara no l’heu
identificat teniu una estoneta per fer-ho. Després, ells
mateixos ens ho explicaran. 

L’amic de Fontcoberta no solament proporciona
l’entendridora història del Tío Rogelio sinó d’altres sucoses
situacions, vivències i acudits que en Santaeulàlia cuina amb
habilitat. Són aportacions que arriben a ser prou importants
com per esdevenir, junt amb el Procés, l’espina dorsal del
llibre. Certament un dietari, però que mitjançant una reeixida
enginyeria literària explora camins suggeridors.

En ser a les primeres pàgines llegeixo que “darrere els geps
foscos del Mont, el Pic de les Bruixes i el Comanegra,
s’aixeca un imponent ventall de crestes blanques: el Canigó,
el Costabona, els dos Grans de Fajol, el Bastiments i el
Puigmal”. Amb els noms de lloc, en Josep torna a embalar-
se, vaig dir-me. Està en forma. Efectivament, en arribar a la
darrera pàgina havia comptabilitzat una xifra altíssima de
noms diferents: uns sis-cents cinquanta que surten escrits
fins a mil cinc-centes vegades! Atès que és fàcil interrogar-
se com enfilen aquesta qüestió altres autors, us en faré cinc
cèntims. 

A Solitud, Víctor Català és molt críptica. S’inventa els noms,
però deixa alguna porta mig ajustada. Agafeu el llibre, pugeu
al Castell de Montgrí i mireu què diu des del que ella
anomena el Roquís i assegura ser el cim de “major altitud de
la rodalia”. Constatareu que ara hi sou i que la “vila
terrassana” del dessota és Torroella de Montgrí. I més quan
en una picada d’ullet prou explícita la Català esmenta unes
“pilastres de Torrelles”. Molt a l’inversa d’aquesta solució, a
La punyalada, Marià Vayreda és diàfan: juga amb una
setantena de noms reals situats entre el Vallespir i la
Garrotxa. Uns noms que, cent disset anys després, han
esdevingut un tresor valuós per apamar aquest territori.  

Geogràficament més a prop, Prudenci Bertrana, a la novel·la
Nàufrags, ens porta a una “vila que distava de l’estany un
curt tirat de bala. Son pare fou pellaire i muntà una
blanqueria”. No cal continuar. Com en el joc proposat per en
Santaeulàlia, és més clar que la aigua: la vila no pot ser altra
que Banyoles. I quan els personatges s’instal·len a l’ermita
de la Mare de Déu de la Roca, plaçada “sobre una roca
enorme i solitària”, tampoc cal donar-hi més voltes: és
Rocacorba. 

Passo a autors actuals. Jaume Cabré dona poques pistes,
però aquestes són contundents. A Les veus del Pamano fins
i tot ens en facilita una en el títol de l’obra. Sí, el Pamano no
és cap nom del tròpìc, com podria semblar, sinó pallarès!
Francesc Serés, situa La casa de foc no gaire lluny nostre:
ho fa al veïnat del Sallent, de Santa Pau. Aquí, la majoria de
noms, uns cent seixanta, són de debò, però s’aiguabarregen
amb uns pocs que són inventats.

Reprenc el fil amb en Josep, quan a 2017 és al poblet
menorquí d’Alcaufar. Escriu: “tot passant davant les cases
en llegeixo els noms: Son Esquitx, Ull de Sol, Marinada, Can
Sucre, Ca la Júlia, Villa Rosita... Dues casetes aparellades:
Es Sol i Sa Lluna. Carrer de la Tramuntana, carrer Ample,
carrer de Llevant, carrer de Xaloc, carrer de Ses Anelles...

El que baixa cap a la platgeta de la cala porta el nom de Sa
Baixada. Al carrer de Llevant veig tres barques de cul enlaire:
l’Oliveta, sa Badada i Petit Dimoni”. A qui li pugui semblar
excessiu aquest culte als noms amb majúscules li diria que
cadascun d’ells té vida i discurs propis, i parla explicant-nos
la societat que ha batejat llocs i coses d’aquella manera. 

Quan en Josep es posa a parlar d’Itàlia pressuposo que els
topònims perdran bufera. Ca barret! Arriba a l’extrem que una
cambrera li va apuntant noms al bloc de notes! Això sí,
transcriure’n pocs o molts en el text que cada autor redactarà
ni és un atribut ni una mancança. No és sinònim de qualitat,
sinó de quantitat. En principi, és una característica. 

Hi ha escriptors que narren, però que es fan pregar per saber
de quin peu calcen. En Jep, crec que aquestes alçades ja
puc dir-te així, pren partit. Es mulla i això m’agrada. Escolteu
quin raonament fa una vegada ens ha confessat que el
territori de la Toscana li abelleix per la seva pulcritud: “no he
vist enlloc cap granja de rajols vistos, amb bigues de formigó
i teulades d’uralita com les que enlletgeixen el paisatge de
l’Empordà i el Pla de l’Estany, que podria ser tan bonic com
aquest si en tinguéssim més cura”. Respecte al seu
independentisme, també exposa quins son els seus parers i
ens transporta als vaivens d’un 2017 viscut apassionadament.
Amb tot, a mesura que anava llegint i m’acostava a l’1
d’Octubre em preguntava si ens diria com les urnes van
arribar a Fontcoberta. I a fe de Déu que satisfà les meves,
les vostres, expectatives, oferint-nos tots els detalls de la
rocambolesca trobada amb els civils. I no us en dono més detalls
perquè es tracta d’incitar-vos a comprar el llibre. 

Continuant a la Toscana, escriu que li “obre el seu mostrari
primaveral de verds: verd clar de les fulles noves (vinyes,
pollancs i roures), verd fosc de les pinedes, verd negrós dels
xiprers (n’hi ha pertot), verd argentat de les oliveres”. És a
dir, no veu arbres en genèric, sinó que els veu i percep un a
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un. Els animalons tampoc no li passen per ull: ara situat a la
Draga banyolina escriu que sent “el primer tòtil de l’any. Amb
el seu flauteig intermitent, cristal·lí, molt discret, ja
m’anunciava les nits curtes i càlides d’estiu”. Concís i bell.
Com ho és aquest raonament: “La terra, posseïda pam a
pam pels homes, ens fa anar en corrua per camins fixats; el
mar, que no és de ningú, se t’endú i t’allibera. Cada proa
inaugura i clausura un camí”. Xapó!

També fa goig assaborir les imatges que en Jep ens ofereix
perquè descobrim determinats topants. Després d’al·ludir al
macar d’Alfurinet, que és un codolar de rocs esfèrics, diu
“que sembla una fabulosa posta d’ous fossilitzats de
dinosaures”. Esplèndid, oi? I fidel a la realitat.

Tot, sempre, amanit amb la paraula oportuna. No és freqüent
que un escriptor actual ens parli de la llongada d’una platja
sense tenir necessitat de dir-nos que és la línea de la platja
on fineixen les ones; o que distingeixi entre una pista i un
corriol. És un domini del vocabulari que li va permetre
redactar Terra negra de manera convincent. Ell mateix, a
2017, afirma que és “escrita en el català de la meva àvia: ric,
genuí i terral”. Un llenguatge que es trasllueix en uns diàlegs
que en Jep resol de forma escaient: donen corda a les
narracions i van fent un retrat precís dels personatges. Fixeu-
vos que en Jep sempre es manifesta molt còmode en el difícil
art dels diàlegs.

Penso que us agradarà saber que l’àvia vivia a la pagesia de
Can Baltasar, del terme de Santa Pau, una casa que en Jep
ja havia fet sortir a l’obra Banderes dels altres. De l’avi o
padrí, tant se val, intueixo que deriva un dels orígens de la
capacitat per fabular de l’escriptor. Escriu que “al vespre,

abans d’anar a dormir, preníem la fresca al portal, il·luminats
només per una exigua bombeta. De dia, res no ens feia por.
Però, amb la foscor, tot era diferent. El padrí ens aterria amb
llegendes de cavalls de foc i de bruixes voladores, i amb
històries de guilles, gossos folls, escorpins mortífers,
escurçons amagats...” Dubto que les pantalles d’avui esmolin
tant la imaginació com les vetllades prenent la fresca o
passades a l’escalf del foc.

El llibre dona per molt més, però aniré plegant veles. Això sí,
unes paraules d’agraïment. A tu, Àngel Madrià, com a
director d’Editorial Gavarres, ja t’ho vaig dir per telèfon, però
em fa goig repetir-t’ho en públic: celebro que en uns
moments de crisis generalitzades tingueu empenta per iniciar
una col·lecció nova i amb un títol llaminer. I que, a més, en
l’aspecte formal ens hàgiu ofert un llibre treballat i atractiu.
Penso, sobretot, en la maqueta, en el dibuix de les cobertes,
i en la textura i color del paper. Calia una remuntada perquè
en aquest terreny i durant les darreres dècades el món editorial
català, tret d’excepcions notables, havia caigut molt avall.

A la Roser Bech haig de dir-li que estic content de veure-la
com a assessora lingüística d’una obra d’aquesta volada.

I ara sí, acabo. Gràcies Jep, per haver-me demanat aquesta
presentació. Ha estat un honor. Gràcies, també, per tots el
llibres que has escrit, i per tots aquells que t’encoratjo a
continuar fent. No els celebrarem amb ‘cava’, “una paraula
sense suc ni bruc”. Destaparem ‘xampany’ que, com dius a
2017 i ho comparteixo, “és un mot que ens esclata al paladar
i se’ns vessa als llavis, una paraula bombollejant”. 

Ernest Costa i Savoia

Presentació del llibre Parada i fonda, de Joan Anton Abellán   
Can Jan, 14 de maig del 2021

Presentar el llibre Parada i fonda
de Joan Anton Abellán és una
satisfacció. Primer, perquè s’ha
editat un nou llibre que cal tenir en
compte en aquesta nostra
comarca tan rica en publicacions.
També,  pel fet que ens tornem a
retrobar en actes com aquest
després de mesos de restriccions
a causa de la covid-19. Finalment,
perquè l’eix del llibre és la
hostaleria de la comarca, tan
castigada per la pandèmia.

L’escriptora Núria Esponellà diu al
pròleg que Parada i fonda «és un
llibre fet amb cura i respecte cap als qui estimen la cuina i el
món de la restauració.» Certament és així. Joan Anton
Abellán comença per expressar el seu agraïment a tots els
restauradors entrevistats que han contribuït a fer possible el
llibre. En la part dedicada a la restauració a la comarca,

l’autor es queda en un segon terme
per donar veu als hostalers i
hostaleres. I des de  les primeres
pàgines fins al final es percep la
vocació de l’autor per la cuina i per la
història, conjuminades d’una manera
rigorosa i amena. 

Pàgina a pàgina, es nota, tal i com
escriu l’autor en la introducció, que:
«[...] de la més d’una vintena de
llibres que porto escrits, aquest és en
el que millor m’ho he passat. He
ajuntat el plaer de la cuina, un plaer
que en cap moment m’ha abandonat
amb el d’historiador i investigador, i

evidentment amb el d’escriptor.» Un plaer de cuinar que és,
per a l’autor, repte i imaginació. Cito textualment: «obrir la
nevera i amb els ingredients que hi trobava elaborar un plat,
crec que aquest és  un dels grans plaers dels qui ens agrada
cuinar.» Però va més enllà. La gastronomia, remarca, «és un
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art que es recolza en el gust, en l’olfacte i en la vista, igual
que la música ho fa en l’oïda i la pintura en la vista.» 

Segurament que aquest art de la cuina, va néixer així, del
repte de cuinar els productes que s’han tingut a l’abast en
fogons humils i elaborar amb bona mà, sentit pràctic, intuïció,
experiència, imaginació i olfacte bons plats, alguns dels quals
encara avui tenen continuïtat en la cuina de la comarca. L’art
de la cuina, com la música, la literatura o l’arquitectura, inclou
un vessant popular sorgit de les necessitats de la vida
quotidiana, com un bon càntir de terrissa, una cançó de sega,
o una paret de pedra seca i, també, un altre vessant més
elaborat i complex destinat a qui n’ha pogut gaudir. És un art
viu i innovador, fruit de l’experiència, la provocació, la barreja,
el risc, la incorporació de productes nous, la ciència i la
creativitat, que, cada vegada més, cuiners i cuineres joves
ens van posant a l’abast.

Però, encara que la cuina és present en tot el llibre, Parada
i fonda, com indica el seu títol, no és un llibre sobre
gastronomia. L’expressió «Fer parada i fonda» neix a finals
del segle XVIII i es refereix al fet d’aturar-se a menjar i
descansar durant un viatge, quan els desplaçaments eren
molt més lents i durs que ara i calia  canviar de muntures i
buscar refugi de nit. Però si l’expressió és relativament
moderna, l’existència d’hostals per cobrir aquestes
necessitats és tan antiga com els desplaçaments per raons
comercials, polítiques, socials o religioses. En són un
exemple les mansio romanes, un lloc on passar la nit durant
un viatge, situades a la vora de les vies que comunicaven tot
l’Imperi Romà a una distància d’un dia de viatge entre elles.
I en Joan Anton Abellan fa  a Parada i fonda, un treball
d’investigació històrica i de recerca per escatir els orígens
dels hostals de la comarca. Una investigació històrica palesa
en els documents citats, amanits amb anècdotes, en les
dades que aporta i en la llista de noms i restaurants. I una
recerca, durant molt de temps, dedicada a recollir els
testimonis dels restauradors i restauradores actuals. 

De l’interès de l’autor per la cuina i per la història, en resulta
un llibre ric, amè, variat i proper, amb capítols curts i àgils,
distribuïts com un menú de tres plats: un primer «Llocs de
parada i fonda», un segon amb «L’esclat de la restauració al
pla de l’Estany» i «Restaurants per municipis» i les postres
amb un «Índex alfabètic i de receptes». 

A «Llocs de parada i fonda» Joan Anton Abellán ens convida
a un  recorregut pels antics hostals dels camins principals de
la comarca, sorgits sovint de cases o masos a peu de camí.
Ens  explica com eren, els diferents tipus, l’ambient, les
normes al llarg de la història i testimonis de viatgers. I, com
que una cosa va unida a l’altra, ressegueix la xarxa de
camins antics que comunicaven la comarca amb les
principals ciutats més properes, ubica exhaustivament els
hostals de cada poble i hi enllaça històries, anècdotes i fets
ocorreguts. 

Perquè, hostals i fondes han estat llocs de pas amb bona o
mala fama, alguns cau de persones de mala reputació, niu

d’amistats i enemistats, de conxorxes, xafarderies, tertúlies,
baralles i crims, recollits en narracions i cançons populars
com la de la mossa de L’hostal de la Peira que va salvar
l’hostal d’un robatori, o com l’ escrita per Jaume Roig al segle
XV en l’Espill o Llibre de les dones, sobre la fornera i
tavernera de París i dues filles que, dels que anaven a la
seva taverna: «alguns mataven, carn capolaven / feien
pastells [pastissos de carn], e dels budells / feien salsisses o
llonganisses [...]. Però, històries a part, l’autor explica què
s’hi menjava i com es cuinava, i s’atura a Banyoles, d’on
esmenta propietaris d’establiments ja al segle XIV, el preu i
les condicions estipulades i s’estén després, àmpliament, en
la restauració i hostaleria a la ciutat des de l’arribada dels
primers forasters que venien a fer cures a la font Pudosa a
inicis del segle XIX  fins a finals del XX, amb la vida detallada
d’hotels i fondes que van proliferar aquests anys. Els més
grans encara en recordareu algunes, com la Fonda Sant
Antoni amb una llarga història. 

Després dels antecedents històrics, Joan Anton Abellán se
centra en «L’esclat de la restauració al pla de l’Estany», que
es va iniciar amb la bonança econòmica dels anys 60 i
l’afluència de més turisme,  i va comportar la modernització
de molts establiments i l’obertura de nous amb una vida més
o menys llarga. Alguns d’aquests establiments, qui més qui
menys els associareu fàcilment a una celebració amb la
família, una trobada d’amics o de feina o a dies de festa que
no es volia cuinar. Perquè els temps havien canviat i menjar
fora de casa ja no es relacionava forçosament amb cobrir
unes necessitats, sinó amb la comoditat, el plaer de provar
gustos, olors i textures noves i de trencar la rutina en
companyia d’altra gent. I aquest canvi crec que té molt a
veure, amb la pervivència i l’èxit de molts dels restaurants o
hostals dels pobles de la comarca referenciats per l’autor,
que van néixer al segle XX. Cases que van començar a
vendre productes bàsics, alguna cosa de menjar i embotits
casolans; que oferien un lloc on matar les estones mortes
amb un got de vi o jugant a cartes i on escalfar el dinar a
treballadors i mainada que anava a escola, i que van
començar a servir plats cuinats i van derivar en hostals. 
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Hostals, fins fa pocs anys, freqüentats només per homes,
sobretot en els pobles petits, amb menjar servit per dones
i cuinat per dones. L’èxit de la cuina d’aquests
establiments es devia, i encara es deu en molts que han
evolucionat a restaurants, al bon fer de les dones de la
casa a la cuina. Una cuina nascuda d’ingredients humils i
propers (cargols, menuts, hortalisses, llegums, cereals,
bolets, patates, arròs, caça, carn d’aviram o bestiar si n’hi
havia i peix a la costa) amb una salsa o sofregit de base
que dona un toc personal al plat, segons la mà de la
cuinera, ric en gust i resultat.  Potser algun dia s’haurà
d’escatir perquè en la gormanderia d’alta volada, la cuina
estigui en mans generalment d’homes, cuiners reputats i
premiats. Penso si hi pot tenir a veure que durant
generacions l’objectiu de les dones ha estat alimentar
cuinant bé i en canvi els homes, s’han posat als fogons
pel gust de complaure els sentits, lliures d’aquesta
responsabilitat de les dones de casa. 

De la mà de l’esclat de la restauració a la comarca, Joan
Anton Abellan ens porta als restaurants de cada municipi i
ens apropa a la seva història, i a les vicissituds i reflexions
dels qui els tiren endavant. Avui, pertoca parlar dels del
nostre municipi. Hi ha hagut llocs que han servit menjar i han
desaparegut, com Can Jeroni de Vilavenut, comprat després
per la família Bartis; Cal Sabater al nucli antic de
Fontcoberta; Cal Baster (conegut com Ca la Peluda) i El
Mesón del Pernil a Melianta, i cal Sastre de Figueroles.  Dels
tres restaurants que hi ha actius, no n’explicaré detalls per
no aigualir-vos el gust de llegir-ne la història. 

El més antic és Can Salvi de Vilavenut, que ja havia existit
com a petita fonda el segle XIX, però que va començar
agafar a empenta a mitjans segle XX. Es va ampliar el 1960
i ha anat passant de generació en generació, amb les dones
de la casa portant la cuina, fins que ha agafat el relleu en
Pau Lleal, que ha sabut combinar l’experiència amb la
innovació a la cuina i li ha donat un aire nou. 

Al veïnat de Melianta, tenim dos restaurants també coneguts
a la comarca. El restaurant La Brasa va néixer pels volts de
1950 al local de Cal Sabater, al nucli antic de Fontcoberta.
En Sebastià Capellera,  la seva dona, la Francisqueta
Brunsó, i la Maria Peracaula, mare d’aquesta i molt bona
cuinera, se’n van fer càrrec i van tenir molts clients sobretot
en les festes assenyalades. Però la resta de dies era difícil
sobreviure i el 1974 en Sebastià va obrir el negoci amb el
nom de La Brasa al veïnat de Melianta al costat de la
carretera, tot i les poques cases que hi havia i que a  Ca la
Peluda encara se servien menjars. La concessió del permís
de vendre tabac els va donar l’empenta que necessitaven.
El fill, en Josep, va continuar arriant el negoci i ara porten el
restaurant les filles, l’Eva i l’Anna, amb la seva mare la
Lourdes Costa. A la cuina, fa trenta-cinc anys que hi treballa
l’Anna Oliveras de Centenys. 

El restaurant Ca l’Àngel, el van obrir el 1978 l’Àngel Castellà
i la Pilar Moiset al local tancat de Ca la Peluda, que van
llogar. La Pilar es va fer càrrec de la cuina i l’Àngel del servei

de bar i de servir el menjar. Van tenir èxit  i divuit anys
després van estrenar un local nou, amb tot el que requereix
per a un bon funcionament de la cuina i la comoditat dels
clients. Actualment porten el negoci els fills, la Marta i l’Àngel,
però hi seguireu trobant l’Àngel i la Pilar. 

Abans d’acabar, queda fer referència a una tercera part
del llibre, esquemàtica, però al meu entendre tan
important com unes bones postres. Diu en Pere Arpa, xef
de Ca l’Arpa i premiat amb una estrella Michelin, quan
parla del seu restaurant, que: «La cuina ha d’anar lligada
al territori i el fet de menjar és un fet cultural. La cuina és
un llegat que hem heretat dels nostres avantpassats i la
podem llegir estudiant el territori.» Les sis últimes pàgines
del llibre, amb un índex alfabètic de restaurants i un de
receptes, van en aquest sentit. Són una invitació i un
repte de Joan Anton Abellán, cuiner, a recórrer els
restaurants del territori del Pla de l’Estany i a cuinar a
casa les receptes proposades.

Parada i fonda no és un llibre d’història, de restaurants,
d’anècdotes o de cuina. Com en un plat ben cuinat, l’autor
hi ha posat cadascun d’aquests ingredients en la mesura
justa amb un resultat gustós i equilibrat. Parla de l’origen
i la naturalesa de la cuina de la comarca, la seva vitalitat
i el seu enriquiment amb aportacions noves i ens acosta
els nostres restauradors i restauradores. Explicant-nos
d’on venim i com ha anat evolucionant la comarca, ens
ajuda a entendre qui som, a valorar i preservar el territori
i a enriquir-lo amb els canvis que comporta el pas del
temps. Però, també, donant a conèixer i valorant la cuina
que tenim a prop, desperta l’interès per conèixer i valorar
propostes culinàries d’arreu.

Una obra literària, l’acaba el lector amb la seva imaginació,
sensibilitat i reflexió. Aquest llibre convida els lectors i
lectores a acabar-lo recorrent els restaurants, tastant i
cuinant. 

Maria Àngels Juanmiquel Rovira
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Parla bé, collons!

Valentina i Júlia Planas són dues
germanes de Fontcoberta,
creadores de La Incorrecta
(@somlaincorrecta), el seu alter
ego lingüístic i hater que ja
acumula més de 55.000 seguidors
a les xarxes socials. Amb frases
com “Adopta un pronom feble”, “Ni
bueno, ni vale, ni joder”, “Ets més
inútil que un traductor automàtic”
o “Cada vegada que dius tinc que
moren 15 filòlegs”, La incorrecta
reivindica la llengua catalana i ho
fa a través de l’humor, la correcció
i l’actualitat. 

Han publicat Parla bé, collons!, un
llibre on repassen insults,
incorreccions, barbarismes, i on
trobem nocions ortogràfiques,
morfològiques i sintàctiques del
català perquè puguem anar pel món
parlant-lo i escrivint-lo millor que
Pompeu Fabra. Ara bé, com diuen
les autores, “el llibre que tens entre
les mans no és llarg com una
enciclopèdia, no és avorrit com un
manual i tampoc és carrincló com un
diccionari: és una guia incorrecta del
català, feta amb humor i amor per la
nostra llengua”. 

Relació, d’esquerra a dreta, dels alumnes de 6è de l’Escola
Alzina Reclamadora corresponents al curs 2020-21:
Drets: Eudald Pagès Rimalló, Àxel Sierra Jordà, Aniol Dilmé
Vilà, Marc Pla Gallardo, Joel Viñola Casadevall, Aniol Tubert
Barba, Hugo Saviny Castro, Biel Viñas Silva, Òscar Arjona

Alumnes de 6è del curs 2020-21

Eiximeno, Nil Viñas Silva, Mireia Comerma Casanovas
Asseguts: Elna Pont Bonet, Krishna Bonet Planagumà, Sara
Compte Segura, Carlota Planas Trull, Èrika Campos Duran,
Clàudia Márquez Zutautaite, Neus Malagón Massafont, Júlia
Fontané Santana, Leire Maymon Roura

VIII Jocs Florals Escolars de Catalunya

Com cada any els cursos de CM i CS de l’Escola Alzina Re-
clamadora participen en aquest concurs literari que té diver-
ses categories, tant pel que fa als cursos com al gènere
discursiu. Hi ha diferents fases: quan es tria el text de l’es-
cola, després a nivell comarcal, tot seguit a nivell provincial i
finalment la final, a Barcelona.

Diverses vegades hem arribat a la fase de representants del
Pla de l’Estany, però no havíem passat d’aquí. Enguany, el
grup KRIELCA (Krishna, Elna i Carlota de sisè), no només
van superar els textos de la seva classe, de la comarca...
sinó també la fase de província! El dia 18 de juny es va ce-
lebrar la fase final però no hi va haver sort, tot i que l’emoció
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de passar tantes fases es va contagiar a tota la classe i tots
vam estar molt orgullosos del text que hi va arribar.

Des de sisè, aquest curs, després del treball de glosa (poesia
improvisada), es va decidir aprofitar el gran treball que van
fer els alumnes per lligar-ho amb el concurs dels jocs florals
en la categoria de poesia. Ells mateixos van fer els grups i la
poesia Dolces estacions, de la Krishna Bonet, l’Elna Pont i
la Carlota Planas, ens va enamorar. Gaudiu-la!

El grup KRIELCA
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D’on et ve l’afició al futbol?
La veritat és que no ho sé perquè a casa quan hi havia futbol es
canviava el canal de la televisió. De tota manera, no hi ha una
vinculació familiar amb el futbol. Però des de ben petit ja jugava
amb la pilota a casa, aixafant geranis i plantes i fent enfadar la
meva mare. Vaig començar a jugar a l’era de casa durant molt
temps i quan tenia 9 anys va venir en Xicu Canadell i va dir que
volia fer un equip de futbol a Fontcoberta i si volia jugar-hi. La
meva primera experiència, a nivell d’equip federat, va ser jugar
amb els benjamins del Fontcoberta. El primer partir va ser un
partit de futbol 7 en una festa major. Amb el Fontcoberta vaig
estar-hi un any de benjamí i dos d’aleví. Quan vàrem fer el salt
a infantil hi va haver molt dubtes perquè no hi havia prou nens a
Fontcoberta. Hi va haver una vinculació amb el Serinyà on es
feia equip d’infantils i el Banyoles em va venir a buscar  per jugar
amb ells. Amb el Banyoles hi vaig estar tot el futbol base, és a
dir els dos anys d’infantil, els dos de cadet i els tres de juvenil. Al
primer any d’amateur vaig saltar al primer equip del Banyoles on
m’hi vaig estar tres anys i mig. Després vaig anar mig any a
l’Amer, l’any següent al Sant Feliu de Guíxols, després al Cassà
de la Selva, a l’Escala i vaig tornar al Banyoles. Així vaig conèixer
gent i equips. Quan vaig tornar, vaig estar cinc anys al Banyoles
i vaig tancar el cercle jugant cinc anys més amb el Fontcoberta.
Em va fer il·lusió acabar la meva etapa futbolística on havia
començat a jugar. Llavors em vaig retirar del futbol 11 i aquest
any em vaig apuntar al futbol sala de Fontcoberta. Haig d’anar
reduint les dimensions del camp perquè l’edat també passa
factura. 

Has estat jugador-president del Banyoles, un fet poc
habitual.
Doncs sí. A la temporada 2014-15 era el capità del primer equip
del Banyoles i les elec-cions es van portar a terme el 18 de maig
i encara quedaven dos o tres partits de lliga. La casuística va fer
que a l’últim partit de lliga ja era oficialment el president del
Banyoles i estava jugant. Com que era l’últim partit de lliga vaig
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PAU TEIXIDOR ROMANS, president del C.E. Banyoles
Per Jaume Colomer

jugar la primera part com a jugador, llavors em vaig dutxar i a la
segona part ja vaig veure el partit des de la llotja com a president.
Va ser una bona anècdota.

Des del 2015 que ets president del CEB. Fem un repàs de
les tasques d’aquests anys.
La feina que havia fet la junta anterior va ser molt i molt bona en
el sentit econòmic perquè quan ells van entrar després que la
junta directiva hagués tingut una moció de censura, que a
vegades ens sona com una cosa dels clubs molt grans però va
passar al Banyoles. La junta anterior al meu primer mandat va
canalitzar molt bé el club a nivell econòmic però a nivell social
els va costar als últims anys segurament pel gran desgast que
es va portar a terme pel centenari, l’any 2013. Vam agafar el
testimoni i vam voler crear alguna cosa diferent a nivell de futbol
base. Hi ha diferents equips per edat amb diferents entrenadors
i vam intentar unificar la metodologia dels entrenaments segons
l’edat. Així, vam crear una àrea de metodologia amb unes
persones especialitzades que donaven informació i recolzament
per a cada període d’edat sobre el que s’havia de tre-ballar. En
aquests sis anys hem intentat construir qualitat en el futbol base
de totes les edats perquè la gent pogués venir i es poguessin
crear més equips. Quan vam entrar hi havia una categoria de
juvenil i dues de cadet. Ara tenim tres equips juvenils i tres ca-
dets que provenen de les fornades anteriors. Això vol dir que
s’ha fet bé la feina en aquests sis anys. També vam crear una
àrea de psicologia que és molt important per treballar com ens
comuniquem amb els nens. Aquesta àrea ha donat un valor
afegit al futbol base. També vam crear l’àrea de readaptació
doncs ens trobem nens que no tenen bona coordinació i els hem
d’ajudar. Aquesta àrea té pocs nens perquè són coses molt
puntuals però hem vist grans avenços en aquest sentit. Així,
doncs, hem intentat posar en valor el futbol base perquè sigui
de qualitat i no de quantitat. Actualment estem en un topall
logístic perquè no disposem de més camp per als equips que
tenim. Vam començar amb pocs equips i ara, després de sis
anys, hi ha una estructura molt sòlida a nivell de futbol base, amb
24 equips, on apliquem els criteris explicats. A nivell del primer
equip, on ja és competició pura i dura, estàvem jugant a segona
catalana i el que vam fer va ser el mateix. És a dir, posar un
entrenador i posar un criteri per retornar el Banyoles a categories
més altes. Aquí ens va anar molt bé perquè els dos primers anys
jugàvem a segona catalana, vam pujar a primera catalana i ens
hi vam mantenir dues temporades i ara malauradament
tornarem a primera catalana però hem estat dos anys a tercera
divisió, una categoria nacional que dóna un cert prestigi, una
categoria on el Banyoles hi ha jugat com a categoria màxima. 

Fa poc has estat reelegit per quatre anys més doncs només
s’hi va presentar la vos-tra candidatura.
Sis anys crea molt de desgast però hem anat de menys a més
i ho estem gaudint. Tenim un grup humà molt sa i hi ha una
estructura que ens sentim orgullosos. Ens trobàvem en la
tessitura que hem estat picant pedra durant molt anys i ara ho
estem gaudint. És veri-tat, però, que era una llàstima deixar-ho.
Vam fer el procés electoral que tocava i que es pogués presentar
qualsevol persona. Ens vam mantenir cauts per si no sortia ningú
ens plantejarem seguir. A l’últim dia de presentació de

E
n Pau, de 35 anys, va néixer i viu a can Comas (les Quatre Soques).

Juga al Futbol Sala de Fontcoberta i és president del Club Esportiu

Banyoles (CEB). Moltes gràcies 
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candidatures la vam presentar. També és un any molt difícil i,
segurament, a algú li hagués costat fer el pas. Així que vam
decidir fer quatre anys més bàsicament perquè ens hi sentim
còmodes i tampoc perquè no s’hi havia presentat ningú. És una
junta de continuïtat amb algun retoc. Hi hem in-corporat dues
persones molt joves, en Quim Crepo i en Jordi Tarrides, i això fa
aquest caliu nou que és molt important perquè els qui portem
sis anys hem agafat, vulgues o no, inèrcies i l’aire fresc fa que
tots ens l’encomanem. 

A la junta sols hi ha una dona. 
Sí, la Cristina Vilà. Haig de dir que, des que soc president, i
penses que si tenim 350 nens als equips i uns 700 pares, més
o menys, només m’he trobat una persona, la Cristi-na, que va
dir: jo hi tinc els meus fills jugant i m’agradaria col·laborar amb
el club, com ho puc fer? Li vaig dir: si et sembla demà ja ets de
la junta. És l’única dona que ha fet un pas endavant. Amb aquest
tema del gènere, per explicar una anècdota, fa un temps va
córrer el rumor que la junta érem tot homes. Vaig anar a la font
del rumor, una dona, i li vaig dir: demà comences a la junta. I va
dir no. No és una cosa restrictiva, és una entitat sense ànim de
lucre, que si n’ingressa 100 n’ha de gastar 100. Tothom que
vulgui ajudar s’hi pot involucrar. 

Quines idees penseu implementar en aquest nou mandat
que acaba el 2025? 
És bastant de continuïtat. Pensem mantenir l’estructura del futbol
base, que no és senzilla, i a nivell de primer equip, assolir la
màxima categoria possible. Com a novetat, i que estem molt
contents, és el tema del bar que actualment la persona que el
gestiona ho està portant molt bé. Té molta iniciativa i li ha donat
un nou impuls. Ens ajudarà molt perquè el bar no deixa de ser
el cor social del club. A l’anterior legislatura no vam aconseguir
trobar la persona adient i va ser una llàstima. El que ens
agradaria, també, que ens aquests quatre anys de legislatura el
club fos autosostenible per si llavors ve algú ja ho tingui molt
definit. Hem vist casos, ara que hem voltat, sobretot dels primers
equips que hi ha empresaris que de manera altruista s’aboquen
a un club amb un projecte però que quan marxen aquell projecte
no té sentit. Ens agradaria que el Banyoles, amb la ciutat i amb
l’estructura que té, quan nosaltres no hi siguem, sigui
autosostenible. Aquesta és la idea que ens agradaria deixar
aquests propers quatre anys. Un club que continuï igual a nivell
de qualitat, amb un primer equip el més ben situat possible com
a reclam, amb un bar social que sigui el que ha de ser, que tiri,
que a la gent li agradi anar, sigui aficionat al futbol o no, perquè
la zona és idònia i ho hem d’aprofitar perquè és a la vora de
l’Estany. 

Ets director comercial d’Agrienergia. Pots compatibilitzar
aquesta feina amb el càrrec de president del CEB?
Sí, és compatible perquè com a president del Banyoles m’hi
dedico les hores que puc fora de l’horari laboral i de les qüestions
familiars. Es pot combinar però a vegades in-comoda una mica. 

Com ha anat la temporada del primer equip que juga al grup
5B de 3ª divisió?
Doncs no hem obtingut el resultat que ens havíem marcat a inici
de temporada que era la permanència. Ha sigut un any molt
difícil i hem reaccionat molt tard. El fet que la RFEF (Real
Federació Espanyola de Futbol) volgués aplicar aquesta nova

reestructuració de les competicions ha fet que baixin 6 equips,
el que ha provocat que fos més difícil l’objectiu. Ens ha tocat
baixar perquè no ho hem fet suficientment bé.

Amb 24 equips, la gestió esportiva deu ser complicada.
És molt i molt complicada. Per això és important tenir una bona
estructura que et marqui el protocol a seguir. La junta directiva
marca unes directrius i la direcció esportiva les aplica i afegeix
les necessàries per a tots els equips. Llavors s’extrapola a la
coordinació, on ja hi ha menys equips, i es parla amb cada
entrenador. És evident que de 24 equips sempre n’hi ha que són
més fàcils de gestionar. Aquest és el canal, un canal de
confiança amb un únic objectiu que facilita les coses. La majoria
de casos s’està gestionant bé. Aquest any, amb el tema covid
ho hem viscut molt intensament perquè quan hem tingut un cas
ens havíem de coordinar amb epidemiologia, les famílies... però
ens hem trobat orfes amb la federació. Hem hagut de fer un propi
protocol covid tenint en compte les directrius del Procicat. Ens
ha posat a prova en el sentit d’organitzar tants equips. A nivell
de pares, han sigut comprensius davant les ordres a seguir
diferents i canviants . Ha estat un any per dir: pleguem! Ara que
ho recordes en passat no entenc com no hem tingut més
problemes. 

Ara que el Barça femení ha guanyat la lliga europea,
possiblement tindreu més demanda de constituir equips
femenins.
Ara no tenim cap equip femení. Tenim jugadores que juguen
amb nens als equips inferiors. Ens trobem amb un problema
logístic perquè sols tenim un camp de futbol 11 i un de futbol 7.
Hi ha moments determinats de la setmana que entrenen 9
equips. Si afegíssim equips femenins no sé com ens ho faríem
perquè difícilment podem tenir un equip més. Tenim el Cornellà
del Terri i el Porqueres que estan potenciant i gestionant molt bé
els equips femenins i seria crear un greuge. 

Quina importància té el planter del Club Esportiu Banyoles?
És un tòpic però una realitat que el planter ha de donar suport al
primer equip. Quan estàvem a segona catalana el salt de
jugadors de l’equip juvenil al primer equip no era gaire difícil. A
mesura que l’equip va anar creixent, aquesta possibilitat s’ha fet
més difícil perquè no podíem donar una sortida a tothom. L’any
passat vam fer una afiliació amb el Cornellà del Terri, que és
l’esglaó entre el primer equip del Banyoles i el juvenil. Així, els
juvenils que van acabar la majoria juguem amateurs amb el
Cornellà del Terri. El planter, per tant, és clau per nodrir el primer
equip perquè si has d’anar a buscar jugadors de fora té un cost
més alt que no un de la plantilla que visqui aquí. Si es vol crear
una bona generació a llarg termini, el nucli dur del primer equip
ha de ser gent que han jugat junts molts anys en els equips
inferiors. Això, és gairebé èxit assegurat. Aquest any, el Cornellà
del Terri ha pujat de categoria i, per tant, ens sentim molt
reconfortats perquè podem donar sortida des d’un nen
d’escoleta amb 4 anys fins a un que acaba l’etapa formativa als
19 anys. Perquè tenim el club amb un primer esglaó i si el
jugador ho fa molt bé també tenim el primer equip. Aquesta és
la idea, poder donar una seguretat a tot nen que entri al Banyoles
i que quan acabi l’etapa, cosa que a vegades posa nerviosos
als pares, tenim unes alternatives. 

El club és autosuficient econòmicament?
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Sí. Quan vam entrar hi havia un petit reducte de deute que ja
hem liquidat. El club està sanejat, és autosuficient. Ens
obsessiona aquest tema perquè qui entri, quan hi hagi d’haver
relleu, sàpiga quina és la fórmula i que l’engranatge econòmic
és autosostenible. És veritat, però, que s’ha de fer una feina
prèvia en el teixit empresarial de la comarca perquè et doni cert
suport. 

Al procés electoral del maig passat, hi havia 133 socis
cridats a votar, 115 homes i 18 dones. Consideres que és
un bon nombre d’associats?
No, sense cap mena de dubte. Si haig de destacar alguna cosa
que no hem sabut fer prou bé a l’anterior legislatura és no haver
sabut emfatitzar amb els socis suficientment i fer una crida a tenir
més socis. El club de futbol de referència de la comarca o
Banyoles, amb 20.000 habitants, hauria de tenir molt més de
133 socis. És un repte intentar fer pujar aquest nombre. Tothom,
dintre les seves possibilitats, hauria de ser soci d’alguna entitat
perquè és una manera d’ajudar-les de manera altruista. Jo
mateix faig la tasca de president de manera altruista. Cada
ciutadà hauria d’aportar el seu gra, en aquest cas econòmic, a
entitats esportives o culturals perquè, per als qui hi estem davant,
és aquella espurna que et serveix per tirar endavant. Molts dels
133 socis, amb mitjana d’edat alta, ho són perquè tenen un
sentiment de pertinença. Crec que hem de millorar, però no veig
el jovent engrescat o vinculat si no hi ha una contrapartida. Els
socis d’aquest any i de l’any passat són socis per vocació perquè
no han pogut venir a veure els partits. El soci té entrada gratuïta
per veure el primer equip però tothom pot anar a veure els altres
equips sense cap cost. La idea és que al soci li surti a compte
venir als partits del primer equip en comptes d’haver d’agafar
entrada cada vegada. 

La copa Pla de l’Estany que es fa amb tots els equips
amateurs de la comarca és un èxit?
Quan vam entrar es va aconseguir, entre tots, fer la copa del Pla
de l’Estany amb els vuit equips amateurs de la comarca. El que
volíem era fer i mantenir aquest sentiment de pertinença, de
comarca. Quina comarca de Catalunya té aquesta opció? Entre
els presidents, que llavors anem a sopar, hi ha molt bona
cordialitat. Amb la covid no l’hem poguda fer i, per això, esperem
que aviat sigui una realitat. Amb el futbol base, ens podem trobar
amb equips de la comarca, que un jugador o entrenador va a un
altre equip. Això, sempre hi serà, d’una manera normal. A nivell
de juntes directives, però, ho sabem separar bé. Hi ha molt bona
sintonia amb els equips de la comarca.  

Apliqueu un programa d’integració social a través del
futbol.
Sí. Perquè quedi palès, vull dir el nom d’en Jordi Tarrides, el seu
coordinador, que ara és a la junta directiva del Banyoles. Es va
parlar amb els Serveis Socials de la comarca per buscar una
fórmula per integrar jugadors o jugadores que tenen dificultats
econòmiques i trobar l’encaix perquè els agrada el futbol i això
serveix per ajudar-los en altres àmbits. Aquest projecte l’hem
anat fent créixer any a any i, actualment, tenim 29 jugadors en
aquest programa. Es fa un seguiment i acompanyament, durant
tota la temporada, amb els Serveis Socials i la família.  

El Torneig de l’Estany és una fita important.
La veritat és que sí. Després del torneig Gamper, del Barça, el

segueix el Torneig com dels més antics de Catalunya. És una
responsabilitat que inclús l’any passat, amb la covid, el vam fer.
És un emblema a nivell de comarques gironines tot i que
actualment es fan multitud de tornejos. Ve molta gent a veure’l i
ens diuen: jo venia amb el meu pare perquè era molt
emblemàtic. 

Com treballeu la bona pràctica esportiva en els partits, tant
dels jugadors com dels entrenadors com dels espectadors? 
Tenim un codi ètic i un règim disciplinari. El codi ètic l’expliquem
a l’inici de temporada als entrenadors que són els que el
transmeten als jugadors i als pares. Als entrenaments és més
fàcil de controlar que als partits. L’entrenador està per al partit
però a la grada ens trobem, a vegades, que no s’està seguint
aquest codi ètic. La federació catalana, segons l’informe de
l’àrbitre, té la potestat i la capacitat de multar el club si hi ha
incidències a les graderies. És una fórmula que penalitza al club.
El CEB no té un mecanisme de control ni capacitat econòmica
que possibiliti, per exemple, tenir una persona a la grada
responsable del codi ètic del club. Aquest control s’extrapola des
de la coordinació i la direcció. Si és el cas d’un equip o d’un
entrenador, s’hi parla directament. Anys enrere teníem molts més
problemes en aquest sentit perquè ara hi ha molta gent sana.
Sense voler és un efecte que va sol. 

El CEB és un club centenari.
És del 1913. Em reconforta moltíssim perquè havia sigut jugador
moltes temporades, capità del primer equip durant molts anys i
ara la faceta de màxim responsable com a president. És un
orgull i un aprenentatge molt gran a nivell de vida perquè has
d’acabar prenent decisions i responsabilitzar-te’n. Quan vaig
entrar de president, un home molt savi em va dir: ara et trobaràs
amb la solitud de la decisió. I és així. Ser president, que si tot va
bé hi hauré estat una dècada, és la meva tasca social a la vida.
Fent això de manera altruista, tot i que em treu moltes hores que
em permetrien fer altres coses amb retribució econòmica, ho tinc
molt clar i assumit. Si em ve algú i em diu: vostè què ha fet a la
vida pels altres? Li podria dir que vaig estar 10 anys en una
entitat sense ànim de lucre, li vaig donar suport i la vaig guiar i
dirigir. S’hauran creat amistats de jugadors, els hi haurà anat bé
fer un esport, s’hauran desenvolupat físicament.. tota aquesta
contribució serà la que hauré aportat.

Quina importància té l’aspecte social?
Molta. Al Banyoles ens trobem que quan volem muntar la festa
de cloenda o altres activitats de club, com que té l’etiquetatge
de club centenari, de club potent, a la gent li costa ajudar-te
perquè els dona la sensació que els ha de venir tot fet. Si posem
el símil, quan jugava amb el Fontcoberta, en el sopar de final de
temporada es deia, per iniciativa pròpia: jo portaré les cadires,
jo les amanides ... Al Banyoles no passa i pensen: què faran
aquests? També necessitem l’aspecte social. El que hem fet és
crear una comissió de festes amb mares i, això, ens ha donat
un impuls quan fem la festa de cloenda del Banyoles. Ja no és
que la junta directiva demani sinó que amb la comissió de festes,
d’un grup intern del club, és molt més fàcil interactuar. L’aspecte
social és molt i molt necessari per tirar endavant qualsevol cosa.
Al Banyoles ens ha faltat perquè costa que la gent l’integri.
Necessitem que la gent ens digui: en què us podem ajudar, què
podem fer? 


